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EL SR. PRESIDENT:

Buenos días, si os parece empezamos. Bon dia, senyors i
senyores diputats, començarem la sessió d'avui i, en primer
lloc, els demanaria si es produeixen substitucions. No hi ha
substitucions.

Assisteix a la sessió el Sr. Josep Codony i Oliver, director
general de l'Ens Públic de Radiotelevisió de les Illes Balears,
acompanyat per Juan Mestre i García, director de Televisió;
Daniel Enric Barjacoba Bennassar, director de Ràdio; i Raquel
Aguilera i Corral, directora de Projectes, Programació i
Producció. Benvinguts tots.

Passam a la deliberació del primer punt de l'ordre del dia
relatiu a les preguntes amb sol·licitud de resposta oral.

I.1) Pregunta RGE núm. 7502/25, presentada pel
diputat Sr. Sergio Rodríguez i Farré, del Grup
Parlamentari VOX, relativa a plans per a IB3.

Per formular la pregunta RGE núm. 7502/25, relativa a
plans per a IB3, intervé el diputat Sr. Sergio Rodríguez, del
Grup Parlamentari VOX, per un temps màxim de cinc minuts.
Sr. Rodríguez?

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Gracias, Sr. Presidente. Frente a quienes tienen una
obsesión por mirar al pasado, a nosotros nos gusta mirar al
presente y al futuro, por eso nuestra pregunta está centrada en
sus planes a corto y medio plazo para la Radiotelevisión
Pública IB3. Nosotros no nos ocultamos, siempre hemos
manifestado que no considerábamos que esta comunidad
tuviera necesidad de una radiotelevisión pública, pero, dado
que la tenemos, lo que hemos de intentar hacer es emplearla
como se deben emplear los recursos públicos.

Según nuestro punto de vista, el sector público debe cubrir
todo aquello que la iniciativa privada nunca haría, porque sería
antieconómico o no daría resultados, porque, a fin de cuentas,
lógicamente, cualquier empresa privada lo que quiere es
obtener un beneficio. En el caso de la radiotelevisión pública,
su principal función es dar un servicio imparcial, objetivo, de
calidad, a la vez que incentiva la producción de todo el sector
audiovisual de las Islas Baleares, actuar en cierta manera como
un impulsor de este sector de producción.

Yo siempre he pensado, y me daría un poco de vergüenza
para aquellos que tienen a otras radiotelevisiones públicas en
tan alta estima, que quienes hemos conocido, porque ya, por
desgracia, el poco pelo que nos queda es más bien blanco,
etapas anteriores, pues conocimos a Ibsen, a Ionescu, a Lope,
a Calderón, a Gala gracias a producciones de la televisión
pública, como el Estudio 1, o aquellos documentales que se
exportaban al exterior que realizaba el malogrado Félix
Rodríguez de la Fuente. Hoy nos encontramos con que muchas
televisiones públicas, puestas al servicio más bien del poder
político que de lo que son sus verdaderos objetivos, pues se
dedican a realizar programas-concursos, pagar contratos
millonarios a periodistas o supuestos periodistas cuya única
función es la de alabar al gobierno de turno. Y, sinceramente,

a mí me caería la cara de vergüenza de pensar que en el
denostado régimen anterior se realizaba una televisión pública
de más calidad, más objetiva, más cultural que aquella que se
está realizando en estos momentos.

Nosotros pensamos que IB3 tiene que ser una palanca de
cambio para impulsar, por ejemplo, deportes minoritarios que
no tienen suficiente cobertura porque no son rentables para
otras cadenas; impulsar el deporte femenino, pensamos que es
muy importante dar visibilidad al deporte femenino en la
radiotelevisión pública; pensamos también que hay una serie de
actos culturales de primer nivel que se realizan en nuestra
comunidad autónoma que a veces no tienen la suficiente
cobertura, creo que he hablado en varias ocasiones de la
necesidad de cubrir, por ejemplo, la temporada de ópera que se
realiza en el Teatro Principal, que, la verdad, es una temporada
de ópera de primer nivel y a la que, por desgracia, no tienen
acceso todos los ciudadanos de Baleares, no nos olvidemos que
es una televisión de todas las Islas Baleares, no solo de
Mallorca. Entonces, tanto por aforo como por precios, no todas
las personas tienen acceso, por ejemplo, ya digo, a la
temporada de ópera del Teatro Principal, y otras muchas
cuestiones que pensamos que son importantísimas.

La producción propia es algo que en cualquier televisión
pública debería ser una de sus razones de ser.

Por eso nosotros le hemos realizado esta pregunta. Nosotros
nos felicitamos de que está usted actualmente en la dirección de
la televisión pública, no solo ha aumentado la audiencia, sino
que se ha notado la independencia y objetividad de
informativos y otros programas, pero tenemos mucho interés en
conocer ¿cuál es su visión de futuro? ¿Qué quiere hacer el Sr.
Codony con la televisión, la radiotelevisión pública? ¿Hacia
dónde queremos caminar, hacia qué punto vamos y cuál es su
visión de lo que debería ser la función de una radiotelevisión
pública?

Gracias, Sr. Presidente. 

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias, Sr. Rodríguez. Le contesta el Sr. Codony,
por un tiempo de cinco minutos.

EL SR. DIRECTOR GENERAL DE L’ENS PÚBLIC DE
RADIOTELEVISIÓ DE LES ILLES BALEARS (Josep Maria
Codony i Oliver):

Gràcies, Sr. President. Bé, en relació amb la pregunta que
vostè em feia de quan són els plans a curt i a mig, li puc
contestar ara perquè a la segona part d'aquesta comissió li
donaré més detalladament tots el que tenim previst en el més
llarg termini.

A curt termini, el que sí li podem dir és que Benvinguts a
Ca Nostra va ser un programa que es va estrenar ja diumenge,
que hem acabat d'estrenar. També Un bon plat per a dimarts,
que es va començar a estrenar. Seguim els clàssics com Fred i
calent, Uep! Com anam?, que això són programes ja de la
cadena amb uns resultats també molt bons.
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Hem acabat l’emissió del programa Madones, que ha
funcionat molt bé, la nit dels dilluns, i, per suposat, els
magazins Ara anam i Cinc dies també.

Continuarem amb la graella de tot l'estiu en directe, però
estam tancant perquè avui fa 20 dies que vaig començar a IB3,
no he tengut temps encara de fer tots els plans que s'havien de
fer. A més, el proper dilluns estrenam la sèrie de ficció
Favàritx, que és una coproducció amb la radiotelevisió pública
portuguesa que es desenvolupa a l'illa de Menorca. I en relació
amb els programes d'estiu en aquest moment no poden donar
massa detalls perquè s’estan revisant tots els programes que
hem trobat la meva arribada i els estam analitzant un per un,
com poden encaixar aquesta nova etapa.

Sobre els informatius, que són uns dels principals objectius
que tenim en aquests propers mesos, hem sortit més al carrer.
Ja s’han fet informatius des del carrer. Volem que la televisió
pública sigui més oberta a la gent, que estigui més integrada
amb la gent, i la volem fer ..., a ser possible treure-la dels platós
i visitar illa per illa. Així, per exemple, l’informatiu en directe
el farem diumenge de Cala Rajada, ja amb motiu de la fira
medieval, i també tenim previst fer l'informatiu des d'Eivissa la
primera setmana de juny amb motiu de la passarel·la Adlib.

El mes de juny està previst també des de Ciutadella fer un
total de tres informatius directament dia 23 i dia 24 amb motiu
de les festes de Sant Joan. És a dir, no fer el que sempre es feia,
sinó fer l’informatiu també des d'allà. Per tant crec que serà una
cobertura més extensa, que és el que realment trobam que s’ha
de fer.

L'objectiu de la cadena és fer una mitjana de dos
informatius mensuals a l’exterior i aprofundir en aquesta
vocació de proximitat que ha de tenir IB3 com a servei públic,
com no podia ser d'altra manera. També volem fer un esforç
per mantenir l’informatiu del matí, que ja comença a estar
arrelat, que comença a les 9 del matí i és de dilluns a divendres.
Durant els mesos de juliol i agost intentarem a veure si podem
mantenir per falta de personal, en el sentit de reparacions i
baixes, si el podem mantenir. 

I quant a retransmissions esportives, que és el que vostè em
demanava, anirem oferint totes les competicions on els equips
de les Balears tenen representació amb possibilitat d’ascendir
de categoria. Des d’IB3 tenim intenció d'oferir retransmissions
en directe de tots els equips de les Illes dels principals esports,
tant masculins com femenins. 

Les retransmissions en directe seran també una constant
durant la propera temporada. Després del gran èxit d'audiència
que vàrem tenir al Firó de Sóller i a la Fira Medieval d’Eivissa.
Tenim molta il·lusió per la retransmissió de les festes de Sant
Joan, ho dic per les festes i també per fer els informatius des
d'allà. És una de les grans apostes del canal per a les properes
setmanes. 

I això és el que li puc dir a curt i a mig termini. 

Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Codony. 

I.2) Pregunta RGE núm. 7505/25, presentada pel
diputat Sr. Lluís Enric Apesteguia i Ripoll, del Grup
Parlamentari MÉS per Mallorca, relativa a segona
temporada de la sèrie Norats.

Passam a la pregunta RGE núm. 7505/25, relativa a segona
temporada de la sèrie Norats. Intervé el diputat Sr. Lluís
Apesteguia, del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca. Té cinc
minuts, Sr. Apesteguia.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL: 

Sí, moltes gràcies, Sr. President. Benvingut, Sr. Codony i la
resta del seu equip, en aquesta compareixença. A la fi tenim la
possibilitat de parlar, no només pel malaguanyat episodi pel
qual es va posposar aquesta comissió perquè vostè no
comparegués, sinó també -i li he de dir- per la seva nul·la
voluntat de compartir amb els grups parlamentaris el seu
projecte per a IB3 abans de la seva votació. El seu antecessor,
abans de la votació, es va posar en contacte amb tots els grups
parlamentaris per explicar-nos què venia a fer a IB3 i, fins i tot,
alguns varen canviar el nostre sentit del vot arran d'aquesta
d'aquesta conversa. Vostè va considerar que, com que amb els
hereus orgànics del Sr. Bauzá i amb els hereus ideològics del
Sr. Bauzá, que és el seu anterior cap, ja li bastava, la resta
podíem ser despreciats amb el seu silenci i no havia de ni
comentar-vos què volia venir a fer aquí. 

Li he de dir que vostè acaba de comprovar que per a alguns
dels seus suports parlamentaris, el seu projecte és eliminar la
radiotelevisió pública que ara vostè dirigeix i enyorar les
ràdiotelevisions públiques del règim franquista. Fixi’s vostè
quins són els suports que el varen acompanyar. Però, malgrat
que no va intentar tenir el nostre suport i que el seu passat no
convidava a donar-li, estàvem a l'espera de quin era el projecte
que vostè tenia per a  IB3, i tot just ser elegit, abans tan sols de
prendre possessió del càrrec, la seva primera decisió coneguda,
a part d'alguns canvis en la seva direcció d’IB3 -que això queda
sota la seva competència-, va ser la precipitació del final de la
sèrie Norats, sota un pretext de baixa audiència. Atès que
aquesta sèrie, amb el precipitat final que vostès li varen obligar
a tenir, va  batre tots els rècords d'audiència d’IB3 en prime
time, li deman: pensen dur a terme la segona temporada, com
han dit que és possible, tant la productora com els creadors? 

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Apesteguia. Té el torn de rèplica, Sr.
Codony.

EL SR. DIRECTOR GENERAL DE L’ENS PÚBLIC DE
RADIOTELEVISIÓ DE LES ILLES BALEARS (Josep Maria
Codony i Oliver):

Moltes gràcies, Sr. President. Miri, per començar, abans de
contestar-li a la segona part que vostè m’ha fet, li diré que
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nosaltres no vàrem eliminar cap programa de Norats. Això per
començar, perquè vostès ho han dit per activa i per passiva, i a
mi m'agrada ser rigorós i seriós. Per tant, nosaltres no vàrem
eliminar res, sí que és ver que vàrem ajuntar dos programes, els
varen ajuntar per fer una nit de Norats sencer perquè
l'audiència no era l’adequada i no era la que jo trobava que
hauria de ser per un programa de tanta qualitat i que ha costat
tant a la cadena com és Norats, que, per cert, fa deu dies vaig
pagar el darrer capítol, perquè és una sèrie que es va
comprometre tres mesos abans de les eleccions i ha acabat ara,
la vaig pagar jo fa quinze dies. 

Jo no faré mai contractar una sèrie a dos o tres anys vista,
perquè no sé el director general que vendrà què voldrà fer
després, però és igual. La sèrie era una gran sèrie, miri si és
bona, que la tornaré donar en el late night, miri, si em va
agradar, la sèrie.

Quant a audiència, li puc dir que és ver, que els primers
capítol no varen tenir audiència, va tenir un 0,3 el primer
capítol, com moltes altres sèries, no només Norats, i el segon
capítol va tenir un 4,8, que era una audiència prou bona, ho he
de dir. Què vàrem fer, vàrem voler ajuntar els capítols, com
moltes vegades es fa, però, evidentment, amb la gran
propaganda, els grans titulars, que no és pagada, i ho vull agrair
des d'aquí, la propaganda que varen fer, vàrem aconseguir
rècord d'audiència al darrer capítol que es va emetre, no es va
liquidar, es va emetre, dos capítols i la sèrie. Per tant, un èxit
rotund d’aquest programa, que -li ho repetesc- com que ha estat
un èxit, el tornarem repetir.

Nosaltres tenim molts de projectes per valorar. Norats no
ens han vengut a veure, no sabem quines intencions tenen. Ells
mateixos estan dient que no els volem. Nosaltres no hem dit
res, no els hem vist encara. Si vénen, s'atendrà, es valorarà i
s'estudiarà, igual que molts de projectes que tenim. No hi ha
cap intenció d’IB3 de cancel·lar ni anul·lar cap projecte ni cap
sèrie. Però en tenim moltes i no hi ha doblers per fer-les totes.
S'haurà de valorar cada sèrie i cada programa, però cregui’m
que no tenim intenció de denegar ni eliminar cap programa dels
que hi ha a IB3. 

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Codony. Té el segon torn, Sr.
Apesteguia.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL: 

Sí, gràcies, Sr. Codony. Jo he dit “precipitar al final”, quan
he dit “precipitar el final”, em referesc a precipitar al final, que
és precisament el que vàrem fer. A mi també m'agrada ser
rigorós amb les meves paraules, i vostès ara ens poden venir a
intentar fer creure que la Mare de Déu nom Joana, però,
justament, no hi havia cap altre programa a IB3 que tengués
una audiència baixa i que vostès considerassin que mereixia un
canvi en la seva programació quant a les seves emissions i que
mereixia sumar les seves emissions per mirar d’obtenir un
millor resultat? Justament va ser aquest. Justament un que havia
qüestionat, en aquesta mateixa comissió, un dels grups

parlamentaris que li varen donar suport, Sr. Codony. Per tant,
vostè ha d'entendre que almanco, indiciàriament, no sembli tan
innocent la seva decisió. 

Però miri, si bé és ver que el primer capítol va tenir una
audiència baixa, s'ha de dir que hauríem de revisar totes les
medicions d'aquell dia, la segona va tenir una audiència en la
mitjana d’IB3, fins i tot molt superior a la d'altres programes
que no han estat qüestionats i no sap precipitat al seu final, en
cap de les seves voluntats. De fet, aquest 4,8, tenint en compte
que vostès mateixos al Noticiari del 1r de maig varen dir que la
mitjana del mes d'abril havia estat de 5,4, podem concloure que
és dins aquesta mitjana i superior a altres programes; i l’11,6%
de quota de pantalla a la seva franja horària convendrem que és
una molt bona audiència. 

Miri, ja resulta fins i tot còmic que vostè em digui que
pràcticament ho vàrem fer amb una voluntat de crear un efecte
Barbra Streisand, i amb la precipitació d’aquest final obtenir
unes millors audiències. Jo crec que està bé ser rigorós i encara
està millor ser honest, ser honest a l’hora de respondre i vostè
exposar quin és el seu programa per a IB3 els següents anys del
seu mandat. 

Però, miri, jo li dic, nosaltres, com a MÉS per Mallorca, no
compartim que el criteri de posar, mantenir, llevar, precipitar
el final, hagi de ser l'audiència. No ho compartim. Creim que
IB3 té unes finalitats que vénen exposades a la seva llei,
precisament, de creació, i la sèrie Norats entra perfectament
dins aquestes finalitats, independentment de la seva audiència,
que, per cert, va ser bona. Per tant, si la productora no s’ha
posat en contacte amb vostè, tal vegada hauria de ser vostè que
es posàs en contacte amb ella. 

Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Apesteguia. Té tres minuts per
contestar-li, Sr. Codony.

EL SR. DIRECTOR GENERAL DE L’ENS PÚBLIC DE
RADIOTELEVISIÓ DE LES ILLES BALEARS (Josep Maria
Codony i Oliver): 

Moltes gràcies, Sr. President. Miri, si jo m'hagués de posar
en contacte amb totes les productores que intenten veure’ns a
nosaltres, cregui’m que no tendria temps ni d’anar a dormir a
ca meva, n’hi ha una carretada de productores i si una és bona,
l’altra ho és més, i si un programa és bo, l’altre ho és més.

Ara bé, és que pareix que a IB3 no hi ha res més que
Norats, hi ha alguna cosa més que Norats, i aquesta decisió va
ser una decisió de cadena que es fa cada dia. Que vostè no li
hagi agradat, em sap greu, però -repetesc- ho faria igual, perquè
hem tengut una audiència brutal i una propaganda que no era
d'esperar. Per tant, escolti, els titulars d'eliminació no els he
creat jo, els han creat altres mitjans i vostès han compartit,
eliminar, censurar, jo no ho he dit, jo no ho he fet. Li recordaré
que jo vaig cridar el batlle de Santa Maria perquè va fer un
escrit dient que jo eliminava el programa i que eliminava la
llibertat per poder veure aquest programa. I li vaig comunicar
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personalment per telèfon que el programa es faria el diumenge
a les 10.20, els dos capítols i el documental, i ell em va
contestar “d’això jo no n’estava assabentat”, idò, ja ho sap, a
les 10.20 veurà tots els capítols i el documental. Jo no tenc res
en contra de Norats, en absolut, faltaria més. Li repetesc, una
sèrie que la vaig trobar molt ben feta, molt ben “daixonada”, és
cara, perquè aquestes sèries valen doblers, i li ho repetesc: en
el late night la tornaré a repetir. No tenc res més a dir.

Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Codony.

I.3) Pregunta RGE núm. 8028/25, presentada per la
diputada Sra. Cristina Gómez i Estévez, del Grup
Parlamentari Mixt, relativa a retrocés, pluralitat i respecte
dels drets humans.

Passam a la pregunta RGE núm. 8028/25, relativa a
retrocés, pluralitat i respecte dels drets humans. Intervé la
diputada Sra. Cristina Gómez del Grup Parlamentari Mixt. Té
cinc minuts, Sra. Gómez.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:_

Gràcies, Sr. President. Sr. Codony, em presentaré, som
Cristina Gómez de la coalició Unides Podem i em present,
perquè a mi no s’ha presentat, com sí va fer el seu antecessor.
I és una vertadera llàstima, perquè el seu antecessor no només
es va presentar, sinó que va explicar prèviament a poder-lo
votar, quina era la seva previsió. Llavors, vostè apunta
maneres, li ho dic amb tots els respectes, i si vostè apuntava
maneres, ja ni li cont, perquè miri, literalment, li diré quina era
la pregunta que hem registrat, que podia semblar com
encaixada amb dificultats, però després d'escoltar el
representant del partit polític que dóna suport al Partit Popular,
pràcticament és que m'ha escrit l'argumentari. 

Textualment nosaltres hem registrat una pregunta que diu:
“Tenint en compte la deriva del retrocés en matèria de pluralitat
i respecte als drets humans de la nova direcció, es planteja IB3
tornar a emetre en blanc i negre? Clar, òbviament, és una
pregunta feta des del sarcasme, no és redundant fins i tot, però,
miri, és que el que semblava una pregunta sarcàstica ara mateix
apareix nítida i clarament veraç i creïble, perquè el soci del
partit que l'ha nomenat, és a dir el representant de VOX, si jo
no l’he entès malament, acaba de dir que enyora les
programacions televisives del règim -és així?, ho he entès bé?
... Bé...

Miri, Sr. Codony, que m'explica com podrà compatibilitzar
el Partit Popular, que entenc que és un partit democràtic, encara
que jo estigui molt allunyada dels seus posicionaments, com
podrà compatibilitzar vostè els principis democràtics, no només
la llibertat, del que significa realment la paraula “llibertat”, sinó
sobretot amb pluralisme i respecte als drets humans, quan el
representant de VOX, públicament i davant tothom, acaba de
dir que enyora la televisió pública del règim franquista, perquè
(...) més franquista, però acaba de reconèixer que l’he entès bé. 

Per tant, Sr. Codony, em pot explicar com farà per tenir
content el soci del Partit Popular que enyora la televisió pública
del règim franquista, Sr. Codony? 

Gracias.

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias, Sra. Gómez. Li contesta el Sr. Codony per
un temps de cinc minuts. 

EL SR. DIRECTOR GENERAL DE L’ENS PÚBLIC DE
RADIOTELEVISIÓ DE LES ILLES BALEARS (Josep Maria
Codony i Oliver): 

Bones. Gràcies, Sr. President. Miri, jo no vull entrar en un
debat polític, perquè el debat polític el tenen vostès al
Parlament i jo he vengut aquí a intentar aportar el màxim a fer
televisió, a fer graelles i no entrar en aquest debat. Jo li puc dir
que als informatius hi ha pluralitat, igual que n’hi ha haguda els
darrers vuit anys, la mateixa pluralitat, i els professionals que
fan feina fan feina amb tota llibertat. 

Ara, no hi ha cap indici que demostri que no estic respectant
els drets humans. Això és molt delicat per a mi i per la gent que
represent. Convé no fer demagògia d'un tema tan delicat com
aquest. I repetesc: la política facin-la vostès. Jo he vengut a fer
televisió. Res més. Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Codony. Té el torn de rèplica, Sra.
Gómez, per un temps de dos minuts.

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Sí. Moltes gràcies. Sr. Codony, miri que vostè té dues
orelles, com tenc jo dues orelles i vostè acaba de sentir igual
que jo ..., i crec que no ho ha condemnat, és que jo crec que ara
mateix tots haurien de condemnar les paraules que hem sentit,
perquè enyorar la televisió pública d'un règim franquista, d'un
règim dictatorial, ara mateix, ... clar, és que el Sr. Rodríguez
s'aprofita sempre de la seva qualitat parlamentària d’immunitat,
i per açò desboca, però vostè, que és el director de la televisió
pública, crec que hauria d'haver dit, com a mínim, que no està
d'acord amb el que ha respost, perquè s’ha dirigit a vostè, s’ha
dirigit a vostè, quan ha dit que enyorava el règim de la televisió
pública del dictador, de Franco. I vostè s’ha quedat tan ample.
Vostè ho ha sentit igual que jo. Per tant, li agrairia. Li agrairia,
si pot ser, que ara, en torn de rèplica, condemni públicament el
que acaba de sentir en la interpel·lació que li ha fet el
representant de VOX en aquesta cambra parlamentària. 

I, ja per acabar, si se’m permet, donaré veu a una petició
que m'han fet arribar treballadors d’IB3, si li sembla bé, no sé
si amb ells ha fet com amb mi, que no s'havia presentat,
demanen l’aprovació de la relació de llocs de treball,
enquadrament en categoria laboral i definició de cada lloc de
feina, equiparació dels drets laborals dels treballadors del
sector públic, mateixos salaris, permisos i dies d'assumptes
propis, homogeneïtzació d'horaris i torns, hores extres i
vacances, perquè, tot i que fa dos anys de la integració dels
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treballadors de les empreses subcontractades, continuen en una
situació caòtica i injusta pel que fa a les seus drets laborals,
amb greus desigualtats entre ells. Moltes gràcies. 

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Sr. Presidente, le pido la palabra. Creo que el Reglamento
no implica que en las comisiones se pueda interpelar
constantemente a otro portavoz dentro de la comisión. Creo que
no es el objeto de la comisión y creo que esta así reglamentado.
Rogaría el amparo de la Presidencia para que el resto de esta
comparecencia del director de la televisión pública no se
convierta en una comparecencia del portavoz de VOX en esta
comisión. 

EL SR. PRESIDENT:

Gracias, Sr. Rodríguez. Tiene razón, quiero decir las
preguntas, lo he explicado muchas veces, las preguntas se
tienen que ceñir a la pregunta y no dirigirse a los otros partidos.
Aquí el compareciente es el Sr. Codony, se le hacen preguntas
de IB3 y, por favor, pido respeto a todos y que cumplan las
normas y la normativa de la comisión. 

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Por alusiones, Sr. Presidente, si me da la palabra.

EL SR. PRESIDENT:

No, yo creo que no lo ha dicho por usted, lo ha dicho en
general para todos ... 

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Es que quizás debería haber sido usted que parara el
enaltecimiento de un régimen dictatorial.

EL SR. PRESIDENT: 

Perfecto, Sra. Gómez, ya ha acabado su turno. Sr. Codony,
si le quiere contestar.

EL SR. DIRECTOR GENERAL DE L’ENS PÚBLIC DE
RADIOTELEVISIÓ DE LES ILLES BALEARS (Josep Maria
Codony i Oliver): 

No faré ús de la paraula. 

EL SR. PRESIDENT: 

Perfecto. Muchas gracias.

(Se sent de fons la Sra. Garrido i Rodríguez que diu: “(...)
Això no ho pot fer, ha de respondre, li han fet una pregunta i
ha de contestar; ell ve aquí a comparèixer, a contestar les
preguntes, no pot dir, no contest”)

Vamos a ver, Sra. Garrido, yo lo que he entendido, le ha
hecho una pregunta, el Sr. Codony ha contestado, en la segunda
intervención no le ha hecho absolutamente ninguna pregunta,
ha leído ...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

... no le ha hecho ninguna pregunta, le ha dicho ...

LA SRA. GARRIDO I RODRÍGUEZ: 

President, el compareixent ve aquí a respondre les
preguntes que li fan els grups parlamentaris. El que no pot fer
és dir que no contesta, està obligat a contestar les preguntes que
li fan els grups, per tant no pot dir que no contesta.

EL SR. PRESIDENT:

Ha contestado ... Sra. Garrido ... Perfecto, pues que conste
...

LA SRA. GARRIDO I RODRÍGUEZ:

El Sr. Codony ha de contestar.

EL SR. PRESIDENT:

Sí, ha contestado en el primer turno, en el segundo turno no
tiene nada más que decir, y ya está. Y le ha contestado a la
pregunta. 

Por lo tanto, pasamos a la siguiente ...

LA SRA. GARRIDO I RODRÍGUEZ:

Sr. President, que consti en acta la protesta del nostre grup
per la seva actuació, per l’actuació del president.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Sr. President, també que consti en acta la protesta de MÉS
per Mallorca perquè les compareixences d’un membre són
d’obligada resposta.

EL SR. PRESIDENT:

Perfecto. ¿Algún grupo más quiere protestar?

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Bàsicament perquè a qui no ha contestat és a Unides
Podem. També faig constar la protesta.

EL SR. PRESIDENT:

Muy bien, pues que conste en acta, Sr. Letrado. 

I.4) Pregunta RGE núm. 8043/25, presentada per la
diputada Sra. Mercedes Garrido i Rodríguez, del Grup
Parlamentari Socialista. relativa a integració del personal.

Si tienen a bien, seguimos con la pregunta RGE núm.
8043/25, relativa a integració del personal. Intervé la diputada
Sra. Mercedes Garrido, del Grup Parlamentari Socialista. Sra.
Garrido, té cinc minuts.
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LA SRA. GARRIDO I RODRÍGUEZ:

Moltes gràcies, Sr. President. Bon dia, Sr, Codony,
benvingut, esper tenir la sort que vostè a mi em contesti i no
pensi que no m'ha de contestar no fent ús de la seva obligació.
Vostè està obligat a venir aquí a contestar les preguntes que li
fan els grups parlamentaris i aquesta “xuleria” de bar, deixi-la
per al bar, això és el Parlament, vostè s'ha de sotmetre al
control dels grups parlamentaris i li agraesc que faci aquest
sotmetiment.

Ara començ amb la meva pregunta. Sr. Codony, vostè va
ser director general d’IB3, a vostè li varen reclamar als
treballadors la internalització i s’hi va negar en tot moment.
Entengui la nostra pregunta, perquè crec que podem dubtar
bastant de les seves ganes d'acabar amb la integració i en la
internalització dels treballadors dels serveis d'informatius
d'IB3. Té intenció de continuar endavant amb aquesta
integració? 

Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Garrido. Li contesta el Sr. Codony per
un temps de cinc minuts.

EL SR. DIRECTOR GENERAL DE L’ENS PÚBLIC DE
RADIOTELEVISIÓ DE LES ILLES BALEARS (Josep Maria
Codony i Oliver): 

Moltes gràcies, Sr. President. Miri, Sra. Garrido, fa deu
anys que jo tengui record, jo no m'oposava perquè ni es parlava
de la internalització d’IB3, s'havien fet comentaris, però no es
va dur llei ni es va dur ..., els posen i lleven lleis són vostè. No
em dugui a fa deu anys, perquè fa deu anys era una època i ara
és una altra Jo he vengut aquí a fer televisió. Si vostès han
decidit fer una internalització, és un tema polític d’aquest
parlament, que vostès faran el que vostès trobaran. 

Miri, només li diré una cosa, quant a la internalització del
personal, ahir mateix, ahir, vaig tenir una reunió amb la
consellera de Presidència, el director general de Funció Pública
i els tècnics de dues entitats per establir un full de ruta que
garanteixi el procés que avanci a bon ritme. La setmana vinent
hi ha programada una reunió tècnica amb la Direcció General
de Funció Pública per tractar d’aclarir els aspectes concrets que
ja s'han detectat i que requereixen una especial atenció i que,
com he dit abans, s'han de revisar. No hem d'oblidar que l'acord
assolit per vostès, que són vostès que ho varen fer, amb el
comitè, ha de ser validat per la Direcció General de Funció
Pública i la meva voluntat és fer feina de manera conjunta i
coordinada per aconseguir tancar la integració definitiva com
més aviat millor, i així normalitzar aquesta situació que no fa
més que crear malestar i mal ambient dins IB3, que és el que jo
no vull. 

Respecte de l'informe de Sindicatura, i com no pot ser d'una
altra manera, seguiré les recomanacions que fan a l’ens.
Igualment, i respecte de les incidències concretes, el meu equip
està revisant per tal de confirmar que els (...) de febrer del 2023
es va fer amb totes les garanties. No hi ha cap intenció d’aquest

director general de frenar ni d'aturar, més que aplicar la llei i el
que aquest parlament decideixi. 

Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Codony. Té quatre minuts de rèplica,
Sra. Garrido. 

LA SRA. GARRIDO I RODRÍGUEZ:

Moltes gràcies, Sr. President. Sr, Codony, jo, per deixar les
coses clares, igual que crec que ha de tenir clar que ha de
contestar als diputats que li fan preguntes, crec que ha de tenir
clar que vostè aquí no ha vengut a fer televisió. Vostè aquí ha
estat nomenat per aquest parlament per gestionar l’Ens Públic
de Radiotelevisió de les Illes Balears, per fer televisió per
ventura haurà vengut el Sr. Mestre i veurem quin tipus de
televisió farà. Però vostè aquí ha vengut a gestionar l’Ens
públic de Radiotelevisió de les Illes Balears. Gestionar l’Ens
Públic vol dir gestionar també els seus treballadors i vol dir
gestionar la manera en què es va fer la internalització fa dos
anys, una reclamació de la plantilla, pràcticament des del
primer dia de naixement d'aquesta televisió, és a dir, fa vint
anys, per tant, quan vostè va ser director general abans, ja es
reclamava aquesta internalització i es va fer fa dos anys. Es va
fer de manera correcta. Crec que tenen el Govern de les Illes
Balears, l'actual directora de Fons Europeus va ser la que va
dirigir i va fer aquesta internalització. Li poden demanar perquè
la tenen el Govern. La mateixa consellera de Presidència en
parlava l’altre dies. 

Crec que també hem de deixar una cosa clara: aquest
parlament no ha fet la integració ni la internalització dels
treballadors d’IB3, l’ha feta IB3, l’ha feta l’ens públic d’IB3,
de fet, l'acord que hi ha signat de finals de l'any passat el va
signar el seu successor i el seu successor va firmar un acord,
allà on arribava a un acord amb el comitè d'empresa, sobre la
relació de llocs de treball, sobre la classificació professional,
sobre la descripció dels llocs de feina, sobre increment d'un
17% del salari dels treballadors, sobre l'harmonització jornada,
les excedències i els permisos, els complements retributius, la
creació i la dotació de noves places. Aquest acord el va signar
el Sr. Salas. Supòs que vostè assumeix en primera persona
l’acord signat pel Sr. Salas. 

Però els treballadors no hi deuen creure gaire, que vostè
assumeixi en primera persona l’acord signat pel Sr. Salas, ni
deu creure gaire amb les ganes que té el Govern de les Illes
Balears de tirar endavant aquesta internalització i la integració
del personal, perquè avui hi ha convocades assemblees als
centres de treball, per començar aturades davant els centres
d’IB3 de Menorca, Eivissa i Formentera i davant el Consolat,
a partir de demà, de divendres de la setmana que ve i després
d’una vaga. No som nosaltres que ho deim, són els treballadors
que no creuen en la paraula ni d’aquest govern i, segons veim,
en la seva tampoc. 

Crec que ara té l'oportunitat de deixar clar que assumirà en
primera persona els compromisos del Sr. Salas. Basta que digui
aquestes paraules: assumesc en primera persona, tots i cadascun
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dels compromisos del meu antecessor, perquè va ser IB3 qui va
fer aquest compromís, perquè va ser el seu director que no
venia a fer tele, quan vostè tampoc ve a fer tele. Vostè aquí ve
a gestionar un ens públic. Aquesta és la seva obligació:
gestionar la integració d'aquest personal i gestionar de manera
correcta, sense biaixos ideològics, com veim cada dia. Aquesta
és la seva obligació, no és una. 

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Garrido. Pot contestar, Sr. Codony. 

EL SR. DIRECTOR GENERAL DE L’ENS PÚBLIC DE
RADIOTELEVISIÓ DE LES ILLES BALEARS (Josep Maria
Codony i Oliver): 

Sra. Garrido, miri, duc vint dies a la televisió, m’està
demanant coses que jo encara no he tengut temps d'analitzar
profundament. Li ho torn repetir que ahir vàrem tenir una
reunió amb Funció Pública, IB3, estam fent tot el que estam
fent. Hi ha hagut un informe de la Sindicatura de Comptes que
ha trobat unes deficiències en el 2023, no ara, el 2023, com es
pot imaginar, les hem d’esmenar, les hem de mirar i les estam
mirant. Per tant, doni’m temps, no em faci culpable de tot el
que jo no hi som. Fa vint-i-un dia que som aquí jo, no tenc
temps de fer tantes coses. Jo contest totes les preguntes que
vostès em faran. El que no puc contestar és a les diferències
internes que tenen vostès aquí dins. Jo no estic per contestar
entre vostè i VOX, ni VOX i vostè. Jo contestaré les preguntes
d’IB3 i que facin referència a IB3. Jo li estic contestant. Fa vint
dies, ahir vaig tenir una reunió amb la consellera, no puc fer res
més, és que no puc fer res més. No podem fer més via de la que
feim. Li deman, li deman temps, però no jo, l’equip tècnic i la
gent que està fent feina amb aquesta internalització, estam
internalitzant 500 persones, eh?, no són 10 persones. 

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

Bé, és igual. Som 500 a IB3, perquè jo pas les nòmines.

EL SR. PRESIDENT:

Sra. Garrido, ... -perdoni un moment, Sr. Codony- jo
l'entenc perfectament i vostè és membre de la Mesa del
Parlament. Li agrairia, quan vostè parla ningú no parla, i vostè
està tota l’estona preguntant-li, preguntant-li i preguntant-li, no
és un debat. Contesti, Sr. Codony, i, Sra. Garrido, per favor, si
pot callar, li ho agrairíem tots. 

EL SR. DIRECTOR GENERAL DE L’ENS PÚBLIC DE
RADIOTELEVISIÓ DE LES ILLES BALEARS (Josep Maria
Codony i Oliver): 

Jo només li deman que tenguem tranquil·litat, que facem la
feina ben feta, repassem-ho tot i no per córrer més farem més
via. Sra. Garrido, vostès varen fer una foto tres mesos abans de
les eleccions i varen vendre els treballadors d'aquesta casa.
Nosaltres volem que tot es faci com toca. 

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

No, vostès la varen fer la política. Jo no, jo no, jo m'ho he
trobat tot fet aquí dins i faré el que hagi de fer i faré el que la
llei digui, res més. Això no és política, eh?, això no és política. 

(Se sent una veu de fons inintel·ligible) 

No, jo no he vengut a fer política. No, és vostès que volen
que jo faci política i jo no faré política. Cregui’m que jo no faré
política. 

(Se sent una veu de fons que diu: “tanta sort, idò!”)

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Codony. Moltes gràcies, Sra. Garrido,
per fer cas a la Presidència i continuar callant com sempre.

I.5) Pregunta RGE núm. 8044/25, presentada pel
diputat Sr. Ares Fernández i Lombardo, del Grup
Parlamentari Socialista, relativa a biaix ideològic dels
serveis informatius.

Passam a la Pregunta RGE núm. 8044/25, relativa a biaix
ideològic dels serveis informatius. Intervé el diputat Ares
Fernández, del Grup Parlamentari Socialista. Sr. Fernández, té
cinc munts. 

EL SR. FERNÁNDEZ I LOMBARDO:

Gràcies, Sr. President. Es veu que el que és fer política o no
fer política canvia en el moment de la seva pregunta. Vostè no
ve a fer política quan li convé, quan la resposta sí que li
convenen, sí que fa argumentacions polítiques. I, per tant,
vostè, veig jo que, segons ha dit la senyora Garrido i perquè
quedi clar als treballadors, vostè no assumeix l'acord que va
signar el Sr. Salas amb els treballadors. Que els quedi clar als
treballadors que ens estiguin escoltant. 

I entrant a la pregunta, ja hem dit en qualque ocasió que
nosaltres hem detectat un problema, hem detectat
preocupacions tant de la plantilla com per part nostra respecte
dels criteris de pluralitat i els criteris de neutralitat política que
tenen els serveis informatius. Malauradament, tenim exemples
i els darrers mesos la situació ha anat a pitjor. I ja no només és
per la voluntat de censura per intentar escursar un contingut,
perquè un contingut determinat estigui menys temps possible en
antena a la televisió, com en el cas de Norats, que és claríssim,
és que ho veim clarament amb la sèrie de directrius
ideològiques i polítiques que es donen als informatius per part
de la direcció d’informatius, directrius escurades evidentment
cap a la dreta i als interessos del Partit Popular i de VOX, grups
polítics que donen o que han donat suport a l'actual govern, que
fan per tant que el relat d’IB3 sigui el de la dreta d'aquesta
comunitat autònoma, de forma molt clara, molt semblant per
cert al que va passar a anteriors etapes també quan vostè va ser
director general d'aquesta casa, d’IB3, quan estava a les ordres
del Sr. Bauzá. Sembla que la història es repeteix.

Com deia, en tenim exemples: algunes contractacions que
eren plenament tendencioses i partidistes, presentadors,
col·laboradors, tertulians, opinadors, tertúlies que no es
converteixen en tertúlies perquè quan un pensa el mateix, que
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és la postura del Govern de la Sra. Prohens, deixa de ser un
debat, o, fins i tot, opinadors que tenen espais propis, com el
Sr. Alarcón, que té un espai propi, cada matí, a la ràdio que es
va permetre l'altre dia posa en dubte el procés d'internalització
i, per tant, posar en dubte els mateixos treballadors de l'ens. 

També hem parlat de la cobertura informativa d'alguns fets,
d'alguns esdeveniments polítics. L'exemple clar ha estat el
seguiment del congrés del Partit Socialista, ja en vaig fer
esment en anteriors ocasions, no ho repetiré ara, però la
diferència és clara quan ho comparam amb la cobertura del
Congrés del Partit Popular i, per tant, (...) informativa de l’ens
que hauria d'estar sempre per principis de pluralitat i de
neutralitat política, no es compleixen, Sr. Codony, de forma
clara. Es respecten aquests principis al informatius, Sr.
Codony? Creu que la direcció d'informatius d'IB3 ha de donar
ordres editorials de caràcter ideològic? Creu que això és lícit o
que això ho ha de fer una radiotelevisió pública?, ja no entr si
és una radiotelevisió privada.

Per posar-li un exemple, que la prioritat informativa siguin
darrerament només els successos, amb una deriva
sensacionalista evident, amb un biaix aporofòbic evident, que
tenguin la mateixa estratègia del Partit Popular, perquè tots els
successos prioritàriament d'aquesta comunitat autònoma és
l'ocupació, són els caravanistes, són les xaboles, no és
l'habitatge en aquesta comunitat autònoma, no és la precarietat
laboral, són aquestes. O exemples més clars: que es prohibeixi
emprar el terme “extrema dreta” quan es parla de l'extrema
dreta, o que es donin instruccions recentment, expressament,
segons els mateixos treballadors de l'ens, d'emprar la
nacionalitat d'un agressor si aquest no és d'origen espanyol, fent
semblar que hi ha una correlació entre agressió i nacionalitat;
o quan un diputat d'aquesta cambra va felicitar, va celebrar el
dia de la de la Victòria, i vàrem veure com hi havia una
instrucció per no obrir en portada amb aquest fet -ho vàrem
veure-, quan la resta de mitjans de comunicació sí que ho
férem. 

La Sra. Estarellas em diu que ella no rep cap informació,
per ventura té raó, perquè per ventura és la Sra. Pol qui rep
directament les ordres del Consolat de Mar. Creu que és licita
aquesta situació, Sr. Codony?

EL SR. PRESIDENT: 

Moltes gràcies, Sr. Fernández. Li contesta el Sr. Codony per
cinc minuts. 

EL SR. DIRECTOR GENERAL DE L’ENS PÚBLIC DE
RADIOTELEVISIÓ DE LES ILLES BALEARS (Josep Maria
Codony i Oliver):

Gràcies, Sr. President. Miri, als informatius no hi ha cap
biaix ideològic dels que vostè veu, no n'hi ha cap ni un. Hi ha
el mateix que fa vuit anys, tots exactament igual. La directora
d'informatius clar que dóna ordres, és que només faltaria que no
donés ordres, per això és la cap d'informatius, ordres
ideològiques, no en dóna ni una. No en dóna ni una, això li ho
puc garantir. I ordres del Consolat no en rep ni una, això li ho
puc garantir. Que vostè s'atreveixi a dir que el debat polític no

pot tancar la feina dels professionals, és que no hi ha cap debat
polític, és que IB3 ha de ser allà on hi ha la informació.

Successos, efectivament, els successos donen audiència i
s'han de donar. No taparem cap notícia. Allà on hi hagi una
notícia, hi haurà IB3; allà on hi hagi informació, hi haurà IB3.
Aquesta és la nostra obligació. Fer la televisió de tothom, no
d'una part d'aquestes illes, de totes les illes de Menorca de
Mallorca, Menorca, Eivissa i Formentera, de totes les illes. Ara,
si vostès no els agrada que donem una notícia o un biaix, com
diu vostè, biaix no n’hi ha i censura no n’hi ha hagut mai a IB3, 
abans no ho sé, ara no hi ha censura i li ho puc garantir; i
aquesta paraula m’agradaria que no la digués perquè ofèn, no
a mi, ofèn tots els professionals que fan feina en aquesta
televisió.

Que reben ordres?, evidentment que reben ordres, per això
és la directora de la televisió, només ens faltaria això. Ella diu
l'editorial que s’ha de fer i el que s’ha de cobrir, però es cobreix
tot. Que a vostè li agradi més o menys?, estic d'acord amb
vostè, però ho cobreix tot i la importància de la notícia la diuen
els editors de la televisió, no la gent externa.

Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Codony. Té un minut per contestar-li,
Sr. Fernández.

EL SR. FERNÁNDEZ I LOMBARDO:

Gràcies, Sr. Codony. Sí, la Sra. Pol és la directora
d'informatius, i és la presentadora d'Informatius Vespre, (...) la
directora d'Informatius Migdia, l’enviada especial a Roma, és
la presentadora de les gales de presentació de la temporada
d’IB3, és la presentadora de les campanades, sí, la Sra. Pol fa
moltes coses a IB3, Sr. Codony, efectivament; no sé, no sé si
exactament la prioritat és o no dirigir els continguts o no d’IB3. 

Jo li deman el tema de la nacionalitat, és una decisió
ideològica o no?, si es dóna aquesta directriu, vostè creu que és
directriu ideològica, sí o no? per exemple. O el tema, per
exemple, de no posar com a titular el fet que va ocórrer en
aquest parlament quan la resta de mitjans de comunicació
obrien en portada, és una decisió ideològica o no? O no emprar
el terme “extrema dreta”, dir directament que no es pot emprar
aquest terme per referir-se a un grup parlamentari, és una
decisió ideològica o no, Sr. Codony? Arribem a un acord, si
vostè diu que vostè no hi té res a veure, assumirà aquesta
responsabilitat si això es consolida?

EL SR. PRESIDENT: 

Moltes gràcies, Sr. Fernández. Li contesta el Sr. Codony.

EL SR. DIRECTOR GENERAL DE L’ENS PÚBLIC DE
RADIOTELEVISIÓ DE LES ILLES BALEARS (Josep Maria
Codony i Oliver):

Moltes gràcies, Sr. President. Miri, jo no vull entrar en
debats estèrils. Miri, totes les cadenes de televisió, començant
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per Televisió Espanyola, bé, bé, menys Televisió Espanyola,
totes deim la nacionalitat de la gent que agafen en delictes,
sigui marroquí, sigui espanyol, sigui algerià ... sí, sí, no em
digui que no, perquè vostè sembla que no veu televisió. Jo sí
que la veig, tots diuen la neutralitat. Una altra cosa és que
vostès no vulguin que ho diguem aquí. Si vostè no vol dir,
digui-m’ho ara mateix i donarem ordres que no es digui. Això
sí que serà censura, crec, la resta no, la resta és llibertat, no em
faci demagògia d'una cosa tan senzilla com és això. Em
comprèn? Això és el que tenim, no podem fer res més. 

I la Sra. Silvia Pol va fer Roma perquè és la cap
d'Informatius i es varen fer els informatius des de Roma. Crec
que el tema era suficientment important per enviar una cap
d’Informatius allà, com varen a Espanya pràcticament totes les
cadenes. Hi havia 2.600 periodistes acreditats, 280 televisions
acreditades i hi varen enviar tots els caps d'informatius. Vostè
sembla que em diu que fa de tot la Sra. Silvia Pol, home és que
és una gran professional i és la cap d'Informatius, i l'hem
passada al migdia per reforçar l’informatiu del migdia, que
vull, i això sí que és decisió meva, que sigui la referència
d'aquestes illes, l'informatiu del migdia i crec que amb ella els
migdies han guanyat bastant. De fet, l'audiència ens avala, ha
guanyat 2 punts des que ells hi és al migdia, no és mèrit meu,
és mèrit seu i de tots l’equip que fa l’informatiu, però sí, va ser
una decisió meva i enviar-la a Roma va ser una decisió meva i
crec que ha donat bon resultat. 

Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Codony. 

I.6) Pregunta RGE núm. 8045/25, presentada pel
diputat Sr. Carles Bona i Casas, del Grup Parlamentari
Socialista, relativa a memòria històrica.

Passam a la pregunta RGE núm. 8045/25, relativa a
memòria històrica. Intervé el diputat Sr. Carles Bona, del Grup
Parlamentari Socialista. Sr. Bona, té cinc minuts.

EL SR. BONA I CASAS:

Gràcies, Sr. President. Sr. Codony, benvingut. Si vostè
hagués comparegut en aquest parlament el mes passat, com era
el seu deure, jo li hauria pogut dir allò de “fa un any en aquesta
comissió”, però no passi pena que ho canviarem per “fa un any
i un mes en aquesta comissió”, la portaveu de VOX, no el Sr.
Rodríguez, va criticar que IB3 contribuís a la producció d'una
sèrie, com Norats . Ho va fer en pregunta oral al Sr. Salas, que
no és ni tan sols el seu antecessor més immediat en el càrrec,
malgrat això només fa un any i un mes, sinó que entremig hi ha
hagut encara un altre director general. Així està IB3. Però bé,
el fet és que el Sr. Salas va sortir així com va poder de la
pregunta, que no era innòcua. I després li explicaré per què.
Perquè la sèrie, de fet, la va contractar el Sr. Manresa als 6
mesos del seu nomenament. No, com ha dit vostè, perquè al Sr.
Manresa encara li quedaven, quan va contractar la sèrie, 5 anys
de mandat, perquè els mandats, vull que sàpiga que són de 6
anys,  de fet, vostè és aquí perquè ell, el Sr. Salas, va dimitir,
però vostè és aquí encara en el termini del mandat del Sr.

Manresa, i vostès, si no dimiteix abans, serà director general
només fins que acabi el mandat del Sr. Manresa, l'any 2028.
Tot això per deixar-ho clar. 

Però bé, la pregunta no era innòcua perquè la sèrie Norats
en un moment havia tengut possibilitat de finançament per part
de la televisió valenciana, però tot se’n va anar en orris quan va
entrar un nou govern allà i VOX va començar a gestionar
Cultura. A través de premsa sabem que el Sr. Salas, abans que
VOX li formulés la pregunta, havia dit al personal de la sèrie
que estiguessin tranquils, que a IB3 els importaven les sèries i
que tenien poc material de producció local. Vostè acaba de dir
aquí que en té moltes de  productores amb qui contactar. Jo em
deman si han aparegut produccions locals en aquests 21 dies
que vostè diu que du com a director general. 

No sabem si a vostè li importen les sèries, sobretot les de
producció local, Sr. Codony, però sí sabem que vostè va
canviar el criteri que havia manifestat IB3 tan prest com va
poder i, de fet, tan prest com va saber que tendria poder de
decisió. Amb l’emissió de la sèrie ja en curs, va anar cap a la
tesi de VOX en aquest sentit, va fer saber que la sèrie no
agradava i que emetrien els dos capítols que restaven tots dos
junts el diumenge 13 d’abril sense promoció. Ha dit que això
es fa moltes vegades, no sé si ens pot donar qualque exemple. 

Públicament IB3 va sortir a excusar-se dient que el primer
capítol havia tengut unes audiències molt baixes. El problema
és que IB3 ja havia dit a la sèrie que no passava res, que potser
els audímetres havien fallat perquè altres sèries que van molt bé
d’audiència també havien fet dades molt baixes. I de fet, el
segon capítol va tenir una audiència mitjana habitual d’IB3.

Just després vostè va arribar al poder i es va fer públic que
vostès volien liquidar la sèrie per la via ràpida, com ja havia
passat amb la televisió valenciana. Van sortir emeten un
comunicat que justificava la decisió en base a audiències, però
amagaven que el segon capítol havia tengut audiències
perfectament normals. Llavors, nosaltres ens demanam, per què
van amagar aquest fet en el seu comunicat? I la conseqüència
va ser, com ja sabem, que les audiències del tercer i quart
capítol emesos junts es varen disparar batent un rècord del qual
no crec que hi hagi gaires precedents a IB3, un 11,6%
d’audiència i 28.000 espectadors únics.

Per tant, a qui creu que no agradava la sèrie, Sr. Codony,
quan vostè ho va transmetre al personal de la sèrie? A VOX ja
sabem que no, perquè va vetar el seu finançament a València i
la va criticar amb preguntes de control a Balears. A la gent ja
sabem que sí, perquè va respondre molt bé amb dades
d'audiència i també fent que el llibre en el qual es basa la sèrie
fos un dels més venuts el dia de Sant Jordi. I vostè avui ha dit
que sí, que la sèrie li ha agradat, però llavors, a què es referia
quan va transmetre que la sèrie no agradava? IB3 està
compromesa amb la memòria històrica d'aquesta terra? 

Gràcies, Sr. President. 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Bona. Li contesta el Sr. Josep Codony, per un
temps de cinc minuts. 
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EL SR. DIRECTOR GENERAL DE L’ENS PÚBLIC DE
RADIOTELEVISIÓ DE LES ILLES BALEARS (Josep Maria
Codony i Oliver):

Gràcies, Sr. President. Miri, només li faré un aclariment,
vàrem fer promoció. Durant quatre dies vàrem fer promoció al
màxim per anunciar que es feien els dos capítols i el
documental de Norats. Això per començar. 

Li vull dir que el meu compromís amb la memòria històrica
és el mateix que té vostè, idèntic. Som un ferm defensor de la
democràcia i de la legalitat que fa possible la seva pregunta en
aquest parlament i la meva resposta que permet recordar i
donar espai a la radiotelevisió pública que dirigeixo amb les
víctimes de la nostra trista guerra. 

L'última, a la ràdio fa tres dies que vàrem celebrar el
records de la casa de Serafí (...), perquè la memòria i la història
és de tots i per a tots i serveix per construir, no per fer política
de la memòria i de la història. Perquè si aquest és el compromís
que vostè parla, utilitzar després aquí, a mi no em trobarà. Jo
som el màxim defensor de la memòria històrica d'aquest país,
però de tots. Em comprèn? I Norats, malauradament, doncs, jo
vaig fer una decisió d’ajuntar, com a altres programes s’ha fet,
i vostès insisteixen en aquest programa. Hi ha més programes
després de Norats. No es preocupi, la tornaré a emetre Norats,
i ja li he dit, en late night.  No puc fer res més. Si vostès volen
insistir, insisteixin el que vulguin, els respondré exactament el
mateix. No hi ha cap intenció d’aquest ens d'eliminar Norats,
ni aquest programa ni cap programa. Tots els que es duguin, si
antena decideix, si la direcció de la televisió decideix, i són
programes bons i sèries bones, es farà el que sigui. El que
volem és que la gent vegi IB3 i donar el producte màxim de
qualitat per IB3. Però no em facin una guerra d’un programa. 

Que la decisió no va ser encertada? No ho sé. No sé si ho
vaig fer bé o malament, vaig fer el que trobava correcte en
aquells moments sota el meu criteri, que per això estic en el
lloc que estic. I jo vull contestar totes les preguntes que vostès
em faran, però no em fiquin dins un debat que no és el meu
debat. 

Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Codony. Té el torn de rèplica, Sr. Bona,
per un temps d’un minut i mig. 

EL SR. BONA I CASAS:

Gràcies, Sr. President. Bé, Sr. Codony, vostè encara no
m'ha donat cap exemple de sèries reprogramades com Norats.
Tot i així, aquest fet li ha fet guanyar-se un comunicat en contra
d'aquesta reprogramació sobtada de la sèrie per part de
l'Associació de dramaturgs i dramaturgues de les Illes Balears,
d’Illescena, de l'Associació d'escriptors en llengua catalana i de
l'Associació d'actors i actrius professionals de les Illes Balears.
Com pot veure, no és únicament el nostre criteri.

Respecte del seu compromís amb la memòria històrica,
podem analitzar, per exemple -diu que la memòria és de tots-,

l’Informatiu Vespre d'abans d'ahir, informatiu que obre amb
successos, cosa que tristament ja és un costum, però primera
notícia, un nin atropellat; després, segona notícia, mor un home
atropellat de 82 anys; tercera notícia, precipitat a Sant Antoni
un jove de 19 anys; quarta notícia, coaccions a un llogater;
cinquena, Airbnb retira anuncis; sisena, incendi a Santanyí;
setena, els cotxes ja no circularan a la Plaça d’Es Born de
Ciutadella; vuitena, increment dels usuaris del transport públic
de viatgers; novena, tres  menorquins creen un motor elèctric
de navegació; desena, procés d'escolarització; onzena,
eleccions a la Universitat -on, per cert, dins el fons armari
d'aquestes imatges surt la diputada del PP, la Sra. Gil, fent
classe-, no sé si igual és un altre capítol d’aquests de gent del
PP i de VOX pel món que surt per IB3-; dotzena, notícies del
Parlament, en desacord de pressupost entre PP i VOX; i
tretzena, identifiquen víctimes de Son Coletes, dura 27 segons
a la tretzena notícia, troben la resta de 6 víctimes, entre elles les
del germà d’Aurora Picornell. No sé si vostè considera que
això és un compromís amb la memòria històrica...

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Bona...

EL SR. BONA I CASAS:

... nosaltres creim que l'actual direcció d’IB3 i aquest govern,
a través de la seva direcció d'informatius, té un problema, que
voler amagar la realitat i la història d'aquesta terra...

EL SR. PRESIDENT:

Sr. Bona, vagi acabant. 

EL SR. BONA I CASAS:

... per molt que resulti incòmoda la història que explica...

EL SR. PRESIDENT:

Se li ha acabat el temps, Sr. Bona.

EL SR. BONA I CASAS:

... això té conseqüències. Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Bona. Té el torn de contrarèplica el Sr.
Codony.

EL SR. DIRECTOR GENERAL DE L’ENS PÚBLIC DE
RADIOTELEVISIÓ DE LES ILLES BALEARS (Josep Maria
Codony i Oliver):

Moltes gràcies, Sr. President. Miri, m'alegra moltíssim que
vostè dugui tant al dia l’Informatiu, el du millor que jo. Jo ni
tan sols..., jo no sé exactament les notícies, perquè no control
l’informatiu. Em comprèn? És a dir, la cap d’Informatius té la
meva total absoluta confiança per a ella trobar oportú el que
hagi de fer. Si per desgràcia va haver de començar per un
atropellament d’un infant, doncs miri, em sap greu, però crec
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que és una notícia que s’havia de donar. No sé l’ordre, vostè
aquí veig que el sap més que jo. Per tant, li agraesc que miri
l’informatiu perquè realment és d’agrair. Li repetesc el mateix,
estic totalment en consonància amb vostè amb la memòria
històrica i seguiré exactament igual. 

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Codony. 

I.7) Pregunta RGE núm. 8046/25, presentada per la
diputada Sra. Pilar Costa i Serra, del Grup Parlamentari
Socialista, relativa a llengua vehicular a IB3.

Passam a la pregunta RGE núm. 8046/25, relativa a llengua
vehicular a IB3. Intervé la diputada Sra. Pilar Costa, del Grup
Parlamentari Socialista. Té cinc minuts, Sra. Costa. 

LA SRA. COSTA I SERRA:

Gràcies, president. Moltes gràcies, Sr. Codony, i benvingut
a la seva primera compareixença en aquesta comissió, així com
als alts càrrecs que l'acompanyen i que han estat nomenats
recentment.

Bé, per agradar-li la legalitat, Sr. Codony, li he de dir que
aquesta nova etapa ha començat amb una il·legalitat, i és que
el mes passat havíem de tenir aquesta comissió i no es va fer i
no va comparèixer vostè per la connivència entre PP i VOX.
També he de dir que, després de tot el que he escoltat del que
portam de matí, començ a entendre per què intenten evitar que
vostè parli al màxim, perquè el dia que va prendre possessió, fa
tres setmanes, aquí, en aquest parlament, va sortir corrent, i
quasi per la porta del darrere, sense donar resposta als
periodistes que li volien fer tota una sèrie de preguntes. 

La meva pregunta va adreçada, i avui encara he quedat més
preocupada, efectivament, per la presència del català a l’ens
públic i concretament en el tema de les pel·lícules, perquè
sembla ser que s'ha parlat amb la direcció d'IB3 de les -sembla
ser, supòs que vostè ara m'ho explicarà-, de les presumptes
dificultats que poden tenir per emetre pel·lícules en català. I
clar, després d'escoltar ara durant aquest matí que a IB3 no es
fa política, que no són càrrecs polítics, a mi em sap greu dir-li,
recordar-li que vostè sí és un càrrec polític, que l'han triat a una
institució política com és el Parlament, que és la casa de tots els
ciutadans, per uns determinats grups polítics. Per això, Sr.
Codony, la meva preocupació quan aquí escolt que es desitjaria
ser en altres etapes on el català estava prohibit i la censura era
present a la televisió, perquè només en teníem una. 

Per això, li vull demanar, Sr. Codony, i si no m’ho
desmenteixi, si se seguiran emetent totes les pel·lícules en
català o si ha entrat dins la negociació política que hi ha en
aquests moments entre el Partit Popular i VOX, el Govern de
les Illes Balears i VOX, per a l'aprovació dels pressuposts,
perquè, efectivament, l’ens d’IB3 és un element dins la
negociació, sobretot pel tema de la llengua catalana.

Gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Costa. Li contesta el Sr. Codony per un temps
de cinc minuts.

EL SR. DIRECTOR GENERAL DE L’ENS PÚBLIC DE
RADIOTELEVISIÓ DE LES ILLES BALEARS (Josep Maria
Codony i Oliver):

Moltes gràcies, Sr. President. Sra. Costa, quan me'n vaig
anar del nomenament, que, per cert, vostès no varen venir ni tan
sols al meu jurament del càrrec, consider que va ser una falta de
respecte, perquè em pensava que, com vostè diu, haurien
d'haver vengut almenys a donar-me suport en un dia tan
important per a aquesta cambra i per a mi sobretot.

Li diré que jo no he fet cap espantada ni me'n vaig anar per
la porta de darrera, jo vaig dir que no faria cap declaració a la
premsa fins que no vingués a aquest parlament a donar el que
havia de fer.

I després, quant al català, si vostè veu la televisió cada dia
veurà que el català és la llengua vehicular ara i sempre, em
compren? Ara bé, les pel·lícules, el cinema, sí que li he de dir
que tenim problemes amb pel·lícules comprades de fa un any,
és a dir, no hi ha hagut una intenció clara d’aquesta direcció
general, que no es poden emetre... les emetem en quatre terços
perquè estan gravades, són molt antigues, que hi ha hagut l’any
que s'ha comprat, no per aquest equip, però que estaven
comprades abans i que, pel seu interès, es donen. No es poden
donar en català perquè no estan doblades al català, quan
compram una pel·lícula, la compram a TV3 i no les podem
emetre fins que TV3 no les ha emeses, hem d'esperar que TV3
les emeti. Quan ells les han emeses, nosaltres les podem
emetre, però hi ha pel·lícules que vénen i que tenen 30 anys i
s'han hagut d’emetre en castellà perquè només es trobaven en
castellà i en anglès, no vénen traduïdes al català. Les hem
pagades i el que no farem és suprimir la pel·lícula perquè
vengui en castellà. Per tant, a posta la posam en castellà, és un
motiu tècnic, no hi ha altra motiu.

I prioritzam la qualitat de la pel·lícula per davant l’idioma
en aquests moments, en segons quines pel·lícules.

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Codony. Té dos minuts i mig, Sra.
Costa, de rèplica.

LA SRA. COSTA I SERRA:

Gràcies, Sr. President. Sr. Director, li he de dir que, des del
meu grup prioritzam que la llengua vehicular de l’ens públic de
Radiotelevisió de les Illes Balears sigui el català. I ara ens
deixa encara més preocupats perquè vostè parla de les
pel·lícules doblades en català, del que compren a TV3, que tot
això està molt bé, però precisament aquests dies llegíem la
notícia que creix la presència del català a les plataformes
d’streaming gràcies al doblatge, per tant, no és que ara hi hagi
menys possibilitats d'obtenir pel·lícules doblades al català.
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I quan vostè parla d'altres equips, que això ve d'enrera i que
s'han comprat abans, s'han comprat dins aquesta legislatura, i
vostè, li agradi o no, té una motxilla que és aquesta legislatura,
que és quan a vostè se l'ha nomenat, i els agradi o no el que va
fer l’exdirector, el Sr. Salas, va ser dins aquesta legislatura.

Per cert, he de recordar-los que, en menys de dos anys,
vostè és el cinquè director general que passa o que ha estat
nomenat o que passa per aquest parlament.

I, sí, efectivament, em reafirm en la manca de suport del
meu grup parlamentari a la seva presa de possessió, que va
coincidir amb la censura de Norats, només faltaria que
venguéssim a aplaudir amb les orelles una decisió que implica
censura, i ens reafirmam en aquest fet.

I, per altra banda, demanaria, Sr. Director General, que
vostè, que sí és un càrrec polític, ve aquí a contestar les
preguntes dels diputats i les diputades i que no es pot tornar
repetir el que hem vist fa uns minuts, per una banda, no
contestar a una diputada, en aquest cas, a la Sra. Gómez, o dir
que els debats que fan determinats portaveus són estèrils, això
és una manca de respecte i li demanaria, aquesta és la seva
primera compareixença, que rectifiqui no només en el seu to,
sinó també amb les seves formes. Del fons ja tendrem temps de
parlar-ne, encara que hem començat, com dic, prou malament,
ja que el català a IB3 és en aquests moments una de les
monedes de canvi polític entre el Partit Popular i VOX.

I, per cert, el grup parlamentari que va estar més content de
la dimissió del Sr. Salas i que vostè fos el nou director general
va ser justament el Grup Parlamentari VOX, i així es va poder
veure el dia que va prendre possessió.

Gràcies, Sr. President. 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Costa. Té el torn de contrarèplica, Sr.
Codony.

EL SR. DIRECTOR GENERAL DE L’ENS PÚBLIC DE
RADIOTELEVISIÓ DE LES ILLES BALEARS (Josep Maria 
Codony i Oliver):

Moltes gràcies, Sr. President. Miri, em sap greu si el meu to
no ha estat el correcte, no era la meva intenció venir aquí a fer
res que no sigui el correcte.

Però, bé, això de les pel·lícules, evidentment, és vera, duc
la motxilla i la respectarem. I el català és la llengua vehicular
d’IB3 i no tengui el més mínim dubte que es respectarà, només
faltaria això!

I el cinema que tenim, l’hem de donar perquè l’hem pagat,
l’he de donar, hi haurà pel·lícules que són en castellà i n'hi ha
que seran en català, i no es poden doblar. El que no podem fer
és pagar dos pics per la mateixa pel·lícula, estan comprades i
les tenim per emetre i les emetrem, unes seran en català i la
resta seran en castellà, n’hi ha molts poques en castellà, però
les que hi hagi les haurem d’emetre, no ens quedarà més remei.

I em sap greu que es pensi que tenc una falta de respecte
cap a vostès o el meu to, és la meva manera de parlar, no ho
agafin malament, li puc garantir que és el meu to.

Deman disculpes si el to no ha estat el que vostè creia o ha
estat desagradable, deman disculpes.

Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Codony.

I.8) Pregunta RGE núm. 8052/25, presentada pel
diputat Sr. Sebastià Mesquida i Pallicer, del Grup
Parlamentari Popular, relativa a cobertura de la Setmana
Santa.

Passam a la pregunta RGE núm. 8052/25, relativa a
cobertura de la Setmana Santa, intervé el diputat Sr. Sebastià
Mesquida, del Grup Parlamentari Popular, Sr. Mesquida, té
cinc minuts. 

EL SR. MESQUIDA I PALLICER:

Gràcies, Sr. President. Bon dia, Sr. Codony i a tot el seu
equip, li vull donar la benvinguda a aquesta primera
intervenció, aquesta primera compareixença.

I la meva pregunta, bé, nosaltres volíem saber quina
valoració fan vostès de la cobertura d’IB3 durant els actes de
la Setmana Santa i també una valoració de l’audiència que han
tingut. Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Mesquida. Té el torn el Sr. Codony, per
cinc minuts.

EL SR. DIRECTOR GENERAL DE L’ENS PÚBLIC DE
RADIOTELEVISIÓ DE LES ILLES BALEARS (Josep Maria
Codony i Oliver):

Moltes gràcies. Sr. President. Miri, l’anterior va tenir un
seguiment de retransmissions amb motiu dels actes de Setmana
Santa molt important. El dijous sant es va fer la retransmissió
de la processó del Crist de la Sang i es va fer una prèvia a
l'Informatiu Vespre que va tenir un espectacular 11,2, que va
ser de 4 punts per sobre del 2024.

La part més llarga es va perllongar fins a les dues de la
matinada, que va tenir un 6,2 de share, avançant al 5,7 que va
tenir l'any passat. I el divendres sant vàrem tenir, com vostès
hauran vist, la retransmissió del sant enterrament i del
davallament de Felanitx. La part prèvia a l'Informatiu Vespre
també va fer un gran 6,8. I, com a novetat, aquest davallament
va tenir un 4,9 de share, la qual cosa vol dir que quasi 160.000
persones varen poder veure les processons de Setmana Santa.

El dijous sant va tenir una mitjana de 6,9, és a dir, 2 punts
més que l'any passat, i el divendres sant va tenir un 6,5, que
també són 2 punts més que l'any passat.
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La valoració que fem de la cadena d’aquestes
retransmissions és positiva, ja que la Setmana Santa fa qualitat
d’unes grans retransmissions i és una resposta de l’audiència.
Per tant, continuarem fent feina en aquest aspecte. Moltes
gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Codony. Té el segon torn el Sr.
Mesquida.

EL SR. MESQUIDA I PALLICER:

Gràcies, president. Bé, primer, vull expressar la nostra
satisfacció per aquestes bones dades d'audiència. Nosaltres
consideram que un dels objectius de l’ens públic, com no podia
ser d'altra manera, és promocionar i difondre les tradicions i els
costums que configuren el nostre patrimoni cultural i etnològic
i, per aquest motiu, els encoratjam a continuar amb la difusió,
pensant en apropar tots aquests esdeveniments sobretot a la
gent que no hi pot ser i no els pot viure en directe. I per açò
consideram que han de continuar fent feina amb aquestes
difusions. Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Mesquida. Té el segon torn, Sr. Codony.

EL SR. DIRECTOR GENERAL DE L’ENS PÚBLIC DE
RADIOTELEVISIÓ DE LES ILLES BALEARS (Josep Maria
Codony i Oliver):

IB3 ha continuat apostant per les retransmissions en directes
de les cites més destacades dels principals equips de les Illes
Balears i ho ha fet amb totes les seves plataformes: televisió,
ràdio i digital. Li resumiré les retransmissions fetes: hem fet els
quatre partits de playoff de Súperlliga de l'Avarca de Menorca,
en concret, vàrem fer per streaming els dos primers partits de
la sèrie jugats a Canàries contra el Gran Canària, i els dos
partits que l’Avarca va jugar a Ciutadella, es varen fer per IB3
Televisió també i per streaming, al nostre canal YouTube.

Hem fet el partit decisiu del Palmer Bàsquet que va acabar
amb l'ascens de categoria primera, fet (...) mallorquí, com el
Càceres, el vàrem viure també per TDT i per streaming i vàrem
apostar per donar per IB3 Televisió la final de la Champions
del Palma Futsal, que va acabar amb el títol de l'equip balear,
per cert, amb un gran resultat d'audiència del partit, que va
obtenir un 8,1 de share, és un contingut mai vist de dia a IB3.

Hem fet també el quart partit que havia contractat el Reial
Mallorca, a prime de primera divisió, que va ser el Girona-
Mallorca, amb un 10% de share. I en previsió també donarem
per TDT la final de la Copa del Rei de futbol sala, si el Palma
Futsal es classifica, és clar, que això seria aquesta setmana, i
donarem per TDT els dos darrers partits de lliga de l’Eivissa i
de la Primera Federació de futbol.

Donarem aquest diumenge el Gran Premi Nacional de Trot,
la cita més important d’aquest esport, tan seguit i amb tanta
repercussió.

Hem començat a donar i donarem el playoff d’ascens a
Primera Federació de l’Atlètic Balears, que és l'únic equip de
la categoria que s'ha classificat per jugar-la. Donarem a alguna
de les nostres plataformes el playoff d’ascens de l’Azul Marino
de bàsquet que es juga l’ascens a la màxima categoria del
bàsquet femení espanyol.

Aquestes són les retransmissions més destacades que
demostraran el nostre compromís amb l'esport balear. Moltes
gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Codony.

I.9) Pregunta RGE núm. 8054/25, presentada pel
diputat Sr. Sebastià Mesquida i Pallicer, del Grup
Parlamentari Popular, relativa a cobertures esportives en
el tram final de temporada.

Passam a la pregunta RGE núm. 8054/25, relativa a
cobertures esportives en el tram final de temporada, intervé el
diputat, Sr. Sebastià Mesquida, pel Grup Parlamentari Popular. 

EL SR. MESQUIDA I PALLICER:

Gràcies, Sr. President. Bé, em don quasi per contestat, la
meva pregunta anava referida a les cobertures que s'han donat
i les que estan previstes fer de cara a final de temporada quant
als esdeveniments esportius. Nosaltres pensam que al final de
temporada suposa per a tots els equips i les entitats esportives
la culminació dels seus esforços a tota una temporada, i , bé,
més enllà dels resultats que puguin tenir, és important que IB3
pugui traslladar a tota la seva audiència, tant de ràdio com de
televisió, quina és la feina que s'ha fet per part d'aquestes
entitats i d’aquests esportistes, utilitzant els recursos que té IB3,
tant humans com tècnics, per precisament apropar aquests
finals de temporada a la audiència. Simplement, era açò el que
nosaltres volíem saber. Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, si vol contestar, Sr. Codony.

EL SR. DIRECTOR GENERAL DE L’ENS PÚBLIC DE
RADIOTELEVISIÓ DE LES ILLES BALEARS (Josep Maria
Codony i Oliver):

No, bé, ja li havia contestat abans. 

I.10) Pregunta RGE núm. 8053/25, presentada per la
diputada Sra. Sandra Palau i Boned, del Grup
Parlamentari Popular, relativa a esdeveniments de
FORTA.

EL SR. PRESIDENT:

Idò passam a la pregunta RGE núm. 8053/25, relativa a
esdeveniments de FORTA. Intervé la diputada Sra. Sandra
Palau del Grup Parlamentari Popular. Té cinc minuts, Sra.
Palau.
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LA SRA. PALAU I BONED: 

Gràcies, president. Bon dia a tothom. Benvingut, Sr.
Codony, vostè i el seu equip. Permeti’m que li doni
l'enhorabona que per motius personals no vaig poder ser al seu
nomenament i li desitj molt terceres. En primer lloc, no em
queda altre remei que dir-los als grups de l'oposició que han fet
constar una queixa per un incompliment de la normativa, els
recordaria que aquesta és una comissió de control a la gestió de
la direcció i la cadena d’IB3, no és un control a la resta de
diputats d'aquesta cambra i, per tant, consider que vostè no hi
ha d'entrar. I sí que els diria que, per favor, que s'apliquin el
cuento i respectin la normativa d'aquesta cambra, que
s'incompleix en massa coses. A mi, personalment, em varen
ensenyar i demostrar que la política és una altra cosa. 

Dit això, passaré a comentar la pregunta que li volia fer.
Recentment s'han celebrat dos esdeveniments de la FORTA,
com són el IV Fòrum de la ràdio i les Jornades de televisió.
Aquests esdeveniments són trobades importants on
professionals dels mitjans de comunicació, especialment de la
ràdio i de la televisió, es reuneixen per compartir experiències,
debatre sobre tendències i explorar noves idees en l'àmbit
audiovisual. Són dos esdeveniments nacionals que han coincidit
amb el 20 aniversari de la Radiotelevisió Pública de les Illes
Balears. 

Com hem dit, IB3 Ràdio celebra aquest 2025 els seus
primers 20 anys de vida. Per rememorar aquesta data històrica
la ràdio autonòmica de Balears ha volgut organitzar aquest
2025 el IV fòrum de la ràdio, una trobada anual on participen
totes les cadenes de la ràdio FORTA i que compta amb
professionals del sector a nivell nacional i europeu. El tema
escollit per a aquestes jornades va ser la ràdio davant situacions
d'emergència i es va posar sobre la taula la importància de la
ràdio i, concretament, de les emissores públiques en situacions
de catàstrofes de diferent índole. 

En aquesta jornada es varen fer diferents conferències,
taules rodones i taules de treball. També hi va haver xerrades
sobre pòdcasts i casos d'èxit en programes i formats de
FORTA. Consideram aquestes jornades un excel·lent
oportunitat per aprendre, compartir referències, informació
sobre productes que donen bons resultats d'audiència i estar al
dia amb les novetats al món de la ràdio de televisió. Voldríem
saber, Sr. Codony, quina valoració fa vostè dels dos
esdeveniments de la FORTA que ha organitzat aquest 2025
IB3.

Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Palau. Té cinc minuts per contestar-li,
Sr. Codony. 

EL SR. DIRECTOR GENERAL DE L’ENS PÚBLIC DE
RADIOTELEVISIÓ DE LES ILLES BALEARS (Josep Maria
Codony i Oliver):

Moltes gràcies, Sr. President. Durant aquest 2025 s'han duit
a terme dos grans esdeveniments de FORTA, efectivament,

organitzats per IB3, el IV Fòrum de la ràdio, els dies 20 i 21 de
març, IB3 Ràdio va organitzar aquest fòrum nacional amb
presència de les 12 ràdios autonòmiques que integren FORTA
i que va tenir com a lema de les jornades la radio ante
situaciones de emergencia. 

Les jornades varen servir per posar en valor el paper de les
ràdios públiques quan es produeixen catàstrofes naturals, com
és el cas de la DANA o qualsevol situació d'emergència. En
aquests casos els ciutadans demanen informació rigorosa i de
servei públic per saber com actuar. Les jornades es varen dur
a terme al Teatre Principal de Palma i FORTA, a la seva
darrera junta general, les va qualificar de gran èxit. Hi varen
assistir més de 50 professionals de totes les ràdios
autonòmiques de FORTA. S'hi varen dur a terme ponències
amb tots els directors d'informatius, taules rodones, amb
responsables tècnics i diferents conferències sobre continguts
digitals, format de programes, entre d'altres. Va ser una trobada
molt positiva per compartir experiències i coneixements del
nostre dia a dia com a radiotelevisió pública.

La jornada de televisió també va ser durant el mes d'abril
d'enguany, IB3 Televisió va organitzar les jornades de televisió
de FORTA, amb la participació, en aquest cas, de totes les
televisions públiques que integren la Federació d'organismes de
ràdio i televisions autonòmiques i que també va servir per
compartir experiències de tots aquells projectes que s’estan
impulsant a les diferents televisions autonòmiques. Va ser una
trobada que també va servir per lliurar el premi Pello Sarasola,
que premia el millor programa de televisió de FORTA, que va
ser, per a la televisió canària, pel programa Insulae, crónica de
nuestra historia, un programa sobre la història de les Illes
Canàries. En definitiva, dos esdeveniments de caràcter nacional
que varen posar de relleu la capacitat d’IB3 d'organitzar
esdeveniments de primera magnitud i que varen destacar la
importància de l'existència de les ràdios i televisivions
públiques. 

He de dir que jo en aquell moment no hi era, per tant, vull
donar l'enhorabona al director de la televisió en aquests
moments, al director general de la televisió i al director de la
ràdio que és present avui aquí, per la gran tasca, la gran feina
perquè jo, a la primera reunió que vaig tenir amb FORTA, ens
varen transmetre que havia estat un orgull, un honor poder
assistir a aquestes jornades d’IB3 i que havien estat fantàstiques
i meravelloses. Per tant, transmet aquí la meva enhorabona a
tots l’equip.

Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Codony. Té el segon torn, Sra. Palau.

LA SRA. PALAU I BONED:

No en faré ús. Gràcies.
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I.11) Pregunta RGE núm. 8053/25, presentada per la
diputada Sra. Sandra Palau i Boned, del Grup
Parlamentari Popular, relativa a produccions de pòdcasts.

EL SR. PRESIDENT:

Idò passam a la pregunta RGE núm. 8085/25, relativa a
produccions de pòdcasts. Intervé la diputada Sra. Sandra Palau
del Grup Parlamentari Popular. Té cinc minuts, Sra. Palau. 

LA SRA. PALAU I BONED:

Gràcies, president. Voldríem parlar del pòdcasts a la ràdio,
els pòdcasts a IB3 Ràdio creim que són molt importants perquè
permeten que el contingut radiofònic arribi a una audiència més
àmplia i flexible, a diferència de la ràdio tradicional; en tot cas,
ofereixen la possibilitat d’escoltar programes en qualsevol
moment i lloc i s’adaptem als horaris i a les preferències de
cada oient. Això ajuda a enfortir la presencia digital d’IB3 i
promou una interacció i fidelitat més gran del públic, on els
oients busquen més flexibilitat i control sobre quan i com
consumeixen el contingut. 

A més, els pòdcasts permeten una major profunditat en els
temes tractats, en un format àudio més llarg i sense les
restriccions de temps de la ràdio en viu. Els creadors poden fer
entrevistes extenses o presentar continguts exclusius que no
serien possibles en un programa de ràdio tradicional. Això
enriqueix l'oferta informativa i d'entreteniment d’IB3 i la
posició com una font fiable i diversa de continguts. 

Un altre avantatge important és l’oportunitat d'arribar a
públics més joves i audiències que prefereixen consumir
contingut digital. El pòdcasts es comparteixen molt més
fàcilment en xarxes socials, plataformes d'streaming i
aplicacions mòbils, cosa que augmenta la visibilitat de
l'emissora i atreu nous oients que potser que no sintonitzin la
ràdio convencional. 

Finalment, consideram que els pòdcasts també representen
una oportunitat per innovar en la producció i en la manera de
contar històries. La flexibilitat del format permet experimentar
diferents estils narratius, formats interactius i col·laboracions
amb altres creadors de contingut, cosa que enriqueix l'oferta
d’IB3 i la manté rellevant en un entorn mediàtic en canvi
constant. En resum, els pòdcasts de ràdio IB3 són una eina
fonamental per adaptar-se a les noves formes de consum de
contingut, enfortir la presència digital, aprofundir en temes
d'interès i connectar de manera més efectiva en la seva
audiència. 

Per tant, voldríem saber, Sr. Codony, quines produccions de
pòdcasts s'han posat en marxa o si en pensen posar en marxa en
aquest 2025 per part de IB3 Ràdio. 

Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Palau. Li contesta el Sr. Codony per
cinc minuts.

EL SR. DIRECTOR GENERAL DE L’ENS PÚBLIC DE
RADIOTELEVISIÓ DE LES ILLES BALEARS (Josep Maria
Codony i Oliver):

Moltes gràcies, Sr. President. Bé, IB3 Ràdio ha donat un
impuls molt important a la producció de pòdcasts amb l’estrena
de quatre programes de pòdcasts només en els cinc primers
mesos de l'any 2025 i són els següents. 

Tot marxa, els mesos de gener i febrer es va estrenar el
primer pòdcast audiovisual enregistrat a IB3 Ràdio. Varen ser
6 episodis en un registre d’entreteniment gravats tots a l’estudi
2 de la ràdio i que han suposat la primera estrena audiovisual
de la ràdio pública.

Malabars, el mes de març també es va estrenar en aquest
format, que consta de 4 episodis i que ens parla sobre la
conciliació de les famílies. És un programa que forma part d'un
pla de corresponsabilitat d’IB3, amb continguts sobre aquesta
temàtica que s'aniran estrenant durant tot l'any a la
radiotelevisió pública.

Ràdio Racio club. Durant el mes d'abril es varen estrenar
els 4 episodis d’aquest pòdcast sobre intel·ligència artificial,
una de les temàtiques de més actualitat al món i que genera un
debat molt interessant. A cada episodi hi havia una entrevista
amb un expert en temes de tractats com la ciència, la
tecnologia, l'art o el món laboral.

Els millors anys, aquest mes de maig hem estrenat un
pòdcast que sobre el Festival de Música de les Illes Balears, un
programa que ens conta les curiositats, vivències i anècdotes
dels diferents espectacles musicals que han dut grans grups i
artistes a les nostres illes. I durant aquest 2025 també tenim
previst estrenar més pòdcasts, un d'ells serà sobre la salut
mental i el suïcidi, abordat amb rigor i anàlisi i amb experts i
testimonis que ens ajudin a entendre una problemàtica com
aquesta.

Per acabar, direm que els serveis informatius d’IB3 Ràdio
varen dur a terme la producció d'un episodi especial de pòdcast
sobre la cobertura que va fer la ràdio a la Comunitat
Valenciana per la DANA de l'any passat, un pòdcast que està
nominat a un dels finalistes als premis Sonor. Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Codony. Té el segon torn, Sra. Palau.

LA SRA. PALAU I BONED:

No en faré ús. Gràcies.

I.12) Pregunta RGE núm. 8056/25, presentada per la
diputada Sra. Sandra Palau i Boned, del Grup
Parlamentari Popular, relativa a compromís amb el
periodisme de servei públic.

EL SR. PRESIDENT:

Passam a la pregunta RGE núm. 8056/25, relativa a
compromís amb el periodisme de servei públic. Intervé la
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diputada Sra. Sandra Palau, del Grup Parlamentari Popular.
Sra. Palau, té cinc minuts. 

LA SRA. PALAU I BONED:

Gràcies, president. IB3, a més de tenir un fort compromís
amb la promoció de la cultura, la llengua i les tradicions de les
Illes Balears a través dels seus programes, notícies i continguts
culturals, ha de cercar enfortir la identitat regional i donar
visibilitat a les expressions artístiques, històriques i socials
pròpies de la comunitat. Un altre aspecte important és l'atenció
a les necessitats i demandes de la ciutadania.

IB3 s’ha d'esforçar per ser un mitjà proper, accessible i
participatiu i promoure el diàleg i la interacció amb la seva
audiència. Això es podria traduir en programes que abordessin
temes d'interès social, cobertura d'esdeveniments i amb
l'obertura d'espais per a la participació ciutadana. Així mateix,
creim que el mitjà públic té la responsabilitat d’oferir
continguts que siguin inclusius, que reflecteixin la diversitat de
la societat balear i que garanteixin que totes les veus tenguin
espai i que respectin els drets de tots els grups socials. 

En resum, el compromís d’IB3 amb el periodisme de servei
públic creim que ha de basar-se a oferir una informació de
qualitat, promoure la cultura i la identitat regional, atendre les
necessitats socials, garantir-ne la inclusió i fomentar la
participació ciutadana; tot això amb l'objectiu de contribuir al
benestar social, la cohesió i l’enfortiment de la democràcia. 

Tenint en compte tot això, quines accions o cobertures
podria assenyalar com exemple del nostre compromís amb el
periodisme de servei públic per part de la radiotelevisió IB3? 

Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Palau. Té el torn, Sr. Codony.

EL SR. DIRECTOR GENERAL DE L’ENS PÚBLIC DE
RADIOTELEVISIÓ DE LES ILLES BALEARS (Josep Maria
Codony i Oliver):

Moltes gràcies, Sr. President. Li he de dir que el periodisme
de servei públic passa per donar veu a tothom, que nosaltres
intentarem fer en la mesura que puguem, que és el que fa IB3
dia a dia des de fa vint anys, des de l'existència d’IB3.

Li he de dir també que IB3 intentarem ser on hi hagi la
notícia, on hi hagi el més mínim indici de notícia, i cobrir totes
les notícies de cultura, esports, societat... tot el que faci falta
per donar servei a les nostres illes. 

Des de fa vint anys feim aquest periodisme i continuarem
fent exactament el mateix, ser on hi hagi la notícia i cobrir-la
amb la màxima veracitat i donar la màxima pluralitat al tema
informatiu. 

Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Codony. Té seu segon torn, Sra. Palau.

LA SRA. PALAU I BONED:

No en faré ús. Gràcies.

I.13) Pregunta RGE núm. 8057/25, presentada per la
diputada Sra. Sandra Palau i Boned, del Grup
Parlamentari Popular, relativa a accions impulsades per
apropar els informatius a la ciutadania.

EL SR. PRESIDENT:

Passam a la darrera pregunta, la RGE núm. 8057/25,
relativa a accions impulsades per apropar els informatius a la
ciutadania. Intervé la diputada Sra. Sandra Palau, del Grup
Parlamentari Popular, per un temps de cinc minuts. 

LA SRA. PALAU I BONED:

Gràcies, president. La importància d'apropar els informatius
a la ciutadania de manera més directa i participativa a les Illes
Balears és fonamental per enfortir la democràcia i promoure
una societat més informada i compromesa. Quan els mitjans de
comunicació i les institucions es comuniquen de manera
propera, els ciutadans senten que les veus són escoltades i que
poden participar activament en els assumptes que afecten la
seva vida diària. Això genera més confiança, transparència i
sentit de comunitat. A més, una comunicació més participativa
permet que la ciutadania estigui més ben informada sobre temes
importants com la salut, l'educació, el medi ambient i
l'economia, cosa que facilita decisions més conscients i
responsables. A les Balears, on la diversitat cultural i les
particularitats locals són molt rellevants, apropar els
informatius de manera directa ajuda a reflectir millor les
necessitats i les opinions de tots els habitants i a promoure un
diàleg obert i enriquidor. 

En resum, fer els informatius més propers i participatius és
clau per contribuir a una societat més democràtica, inclusiva i
activa, on cada persona se senti part de la comunitat i pugui
contribuir al seu desenvolupament. 

Per tant, voldríem saber, quines accions s'han impulsat o
pensen impulsar per apropar els nostres informatius a la
ciutadania de forma més directa i participativa? Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Palau. Té el seu torn, Sr. Codony. 

EL SR. DIRECTOR GENERAL DE L’ENS PÚBLIC DE
RADIOTELEVISIÓ DE LES ILLES BALEARS (Josep Maria
Codony i Oliver):

Moltes gràcies, Sr. President. Sra. Palau, el que li puc dir és
que IB3 té el propòsit de ser una televisió més propera que mai
i per això durem més els informatius al carrer. Aquest
diumenge, com bé abans he dit, farem l'informatiu en directe
des de Cala Rajada per la Fira Medieval i a principis de juny
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tenim previst sortir al carrer amb motiu de la Passarel·la
ADLIB i aquesta vegada també ho farem des de Sant Antoni.
També, per suposat, tenim previst retransmetre quatre
informatius des de Ciutadella, a més de totes les grans
retransmissions que férem des d'allà. 

És a dir, acostar la televisió de cada vegada més a la
societat, fer els informatius des del carrer i que la gent senti
seva la televisió, que és la televisió de totes les Illes Balears i
que tots els ciutadans paguen. La màxima resposta cap a ells i
ser el més propers que puguem dins les nostres possibilitats. 

Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Codony. Té el segon torn, Sra. Palau.

LA SRA. PALAU I BONED:

No en faré ús. Gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Idò hem acabat el primer punt. Si us sembla bé, fem un
recés de cinc minuts, una suspensió de cinc minuts, i començam
amb la compareixença.

(Pausa)

II. Compareixença RGE núm. 7722/25, sol·licitada pel
Grup Parlamentari Socialista, del director general de l’Ens
Públic de Radiotelevisió de les Illes Balears sobre les línies
d’actuació que pensa desenvolupar en el seu mandat.

EL SR. PRESIDENT:

Falta el Sr. Apesteguia, pero si les parece, han pasado ya
siete minutos, y empezamos el segundo segundo punto del
orden del dia, relatiu a la compareixença sol·licitada pel Grup
Parlamentari Socialista, mitjançant l'escrit RGE núm. 7722/25,
complementat amb l'escrit RGE núm. 7748/25, del director
general de l'Ens Públic de Radiotelevisió de les Illes Balears
per tal d'informar sobre les línies d'actuació que pensa
desenvolupar en el seu mandat.

El desenvolupament de la sessió s'ajustarà a les regles
establertes a la Resolució de la Presidència sobre aplicació de
les normes reglamentàries en el funcionament de la Comissió
de Control Parlamentari sobre la Radiotelevisió de les Illes
Balears.

Té la paraula el Sr. Josep Codony i Oliver per tal de fer
l'exposició oral, sense limitació de temps. Sr. Codony?

EL SR. DIRECTOR GENERAL DE L’ENS PÚBLIC DE
RADIOTELEVISIÓ DE LES ILLES BALEARS (Josep Maria
Codony i Oliver):

Moltes gràcies, Sr. President. Aquesta nova etapa que tenc
l'honor d'encapçalar vull que estigui marcada per una voluntat
clara i és reforçar el paper de la nostra Radiotelevisió pública

com a servei essencial per a la nostra societat, com a
vertebrador cultural i social i com a espai plural d'informació
i com a generador d'entreteniment i divulgació amb arrels
pròpies. És per això que cal mantenir el que IB3 té bo, que és
molt, i fer feina per millorar els que ja existeixen.

No es pot oblidar que, des de la seva creació, IB3 ha tingut
una missió fonamental: exercir com a mitjà de comunicació de
servei públic al servei de tota la ciutadania de les Illes. Aquest
compromís implica una mirada atenta i rigorosa sobre la realitat
que ens envolta, però també una capacitat de generar continguts
que reflecteixin les particularitats de la nostra comunitat, les
seves necessitats, les seves preocupacions i les seves
esperances esdevenen a la societat balear amb tota la seva
diversitat. Aquest servei públic no és una etiqueta abstracta, és
concreta, amb la presència constant i accessible dels nostres
serveis d'informatius en la qualitat i la veracitat de la
informació, en l'ús i promoció de la llengua pròpia de les Illes
Balears i amb la garantia que totes les persones que viuen al
nostre territori, independentment de la seva procedència,
identitat o ideologia, se sentin representades i escoltades.

Un dels eixos més prioritaris de la nostra acció present i
futura és l'impuls decidit de la cultura pròpia nostra. IB3
continuarà apostant per la producció i difusió de continguts que
valorin, difonguin i actualitzin el patrimoni cultural de les
nostres illes, tant material com immaterial. Volem ser l’altaveu
de les expressions artístiques, musicals, literàries, escèniques de
Mallorca, Menorca, Eivissa i Formentera. En aquest sentit,
incrementarem la col·laboració amb creadors i productors
locals, en afavorir la creació audiovisual autòctona, i apostam
per formats innovadors que connectin amb el públic més jove,
sense perdre l'essència del nostre arrelament.

També reforçarem la presència d'esdeveniments culturals de
rellevància a la nostra graella: festivals, fires, concerts, mostres
literàries i d’arts visuals seran protagonistes tant a la televisió
com a la ràdio i a les nostres plataformes digitals.

IB3 també té la responsabilitat de contribuir a la cohesió
social d'un territori insular i plural com és el nostre. Aquesta
cohesió, no només es genera amb continguts compartits que
volem incrementar, sinó també amb una mirada inclusiva que
integri totes les veus i sensibilitats. Continuarem treballant
perquè totes les illes tenguin una presència justa i equilibrada
als nostres canals i plataformes, fugint de centralismes i
fomentar la riquesa del que ens fa diversos però units. A més,
volem reforçar la representació dels col·lectius socials
minoritaris o tradicionalment invisibilitzats, perquè la
Radiotelevisió pública, i ho dic sincerament, ha de ser espai
d'escoltar, de respecte i de diàleg.

Una de les línies estratègiques més destacades dels pròxims
mesos serà l'aposta per enfortir l'àmbit informatiu. Als temps
actuals, amb un excés de fake news, exigeixen mitjans solvents,
rigorosos i valents, i IB3 ha d'assumir i assumirà aquest repte
amb una aposta decidida pels seus espais de notícies. Treballam
en la posada en marxa de nous formats informatius que
combinin l’anàlisi en profunditat amb l'agilitat que demana
l'audiència contemporània.
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En aquests nous projectes, destacam l'impuls de programes
de debat plural, on s'abordaran temes clau per a la ciutadania
balear, volem oferir espais de contrast democràtic on les idees
es confrontin amb respecte i fonament, fugint de l’especulació
i l'enfrontament gratuït. També posarem en marxa una sèrie de
reportatges d'investigació i documental d'actualitat, aprofitant
el talent i la capacitat tècnica del nostre equip de professionals.

Ens comprometem a oferir informació de qualitat
contrastada que permeti entendre millor el món complex que
ens envolta. Una televisió pública no pot perdre de vista les
funcions d’entreteniment i la divulgació, essencials per arribar
a grans audiències i generar vincles emocionals amb la
ciutadania. A IB3 entenem l’entreteniment com una eina amb
contingut que pot divertir i alhora construir comunitat i valors,
fugint de formats vulgars impropis de qualsevol radiotelevisió
pública. Per això continuarem renovant la nostra oferta de
programes d'entreteniment amb formats propis, pensats per a
tota la família i sempre amb una mirada arrelada.

Volem concursos que difonguin el coneixement de la nostra
geografia, costums, sèries que parlin de la nostra vida
quotidiana als pobles i ciutats de les Illes; programes que
mostrin l’humor balear i que recuperin l'imaginari col·lectiu de
la nostra cultura popular.

En paral·lel intensificarem els continguts divulgatius sobre
temàtiques de salut, ciència, sostenibilitat, tecnologia i història.
La divulgació és una responsabilitat, però també una
oportunitat per generar interès, curiositat i esperit crític entre
els espectadors, i ho farem amb un llenguatge proper i formats
accessibles. Cap mitjà públic no pot avançar sense la
complicitat de les entitats que treballen en el territori, per això,
un dels pilars del nostre projecte imminent és reforçar la relació
amb el teixit associatiu i tots aquelles agents socials que, tot i
ser petits o poc coneguts, desenvolupen una tasca
imprescindible. Per això, l'acció de Tots donam una mà és un
exemple. La presència d'aquests col·lectius a IB3 no és només
un gest de reconeixement, sinó una part essencial de la nostra
missió pública. Aquest esforç col·lectiu ja comença a donar
fruits, durant els mesos d'abril i maig de 2025 IB3 Televisió ha
assolit unes dades d'audiència molt positives, amb un augment
sostingut en diversos trams horaris i amb especial èxit en els
informatius, les retransmissions i els programes de producció
pròpia. Aquest creixement és el reflex de la confiança creixent
de la ciutadania en el nostre projecte i també un estímul per
seguir apostant per la qualitat, la proximitat i la innovació.
Estam convençuts que només amb una programació útil i
atractiva podrem mantenir aquesta tendència positiva i
continuar ampliant la nostra audiència sense renunciar als
valors essencials que ens defineixen i ens identifiquen. 

Per acabar, no volem oblidar en aquest context la
importància que té IB3 Ràdio que compartesc amb la televisió
pública els mateixos objectius fonamentals: servei públic,
cohesió, pluralitat, cultura i informació. IB3 Ràdio juga un
paper clau com a mitjà de proximitat, amb una capacitat
d'adaptació i presència quotidiana que la fa insubstituïble. Els
projectes imminents també inclouen una ampliació de la graella
radiofònica amb nous espais d'entrevista, cultura i participació
ciutadana. Apostam per una ràdio dinàmica, oberta al carrer,
que escolti la gent i que mantingui una presència activa en els

esdeveniments de les Illes, una ràdio amb més directes. També
reforçarem la col·laboració entre els equips de ràdio i televisió
per aprofitar millor els recursos humans i tècnics. A més,
continuarem potenciant l’emissió digital i els continguts a la
carta perquè la ràdio pública sigui present allà on sigui la
ciutadania, ja sigui a casa, al cotxe o amb al mòbil. 

Per concloure, vull reiterar el nostre compromís amb una
radiotelevisió pública que sigui útil, pròxima, rigorosa i plural.
Els reptes que encara són grans, però també ho és la il·lusió i
la convicció amb què els afrontam. IB3 no és només un mitjà
de comunicació, és un instrument al servei de les Illes Balears,
de la seva gent, del seu futur, i això només serà possible si ho
feim entre tots. 

Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Codony. Per tal de formular preguntes
o observacions tot seguit procedeix la intervenció dels grups
parlamentaris. Li pregunt, Sr. Codony, si voldrà contestar
globalment o individualment. 

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

Perfecte, moltes gràcies. Idò, pel Grup Parlamentari
Socialista té la paraula el diputat Sr. Ares Fernández, per un
temps de deu minuts. 

EL SR. FERNÁNDEZ I LOMBARDO:

Gràcies, Sr. President, també gràcies, Sr. Codony, per les
seves explicacions. Clar, aquesta compareixença queda un poc
en un context un poc estrany, perquè venim d'una sessió de
control ordinari que vostè vendrà cada mes i nosaltres tendrem
l’oportunitat de fer-li aquestes preguntes. Nosaltres vèiem
necessari, tant per a nosaltres, per fer la nostra feina que és la
feina de control, com per a vostè, de poder fer una explicació
sobre el seu projecte, que pogués venir aquí a explicar
precisament quines són les seves línies d'actuació. Ens ha
costat, però, fer aquesta compareixença i que estiguem avui
aquí.

Volia fer esment al que vostè ha dit, que li va saber greu
que no hi  fóssim a la seva presa de possessió, ho respect
totalment, només faltaria. La Sra. Costa ja li ha explicat el
perquè, però jo vull fer referència també al que la meva
companya Cristina Gómez ha dit, crec que vostè tampoc no s'ha
adreçat als grups parlamentaris per presentar-se i per presentar
aquest projecte, com va fer el seu predecessor. Per ventura
també això ho hauríem de tenir en compte.

Veient aquest tarannà i el tarannà -també crec que li ha dit
la meva companya la Sra. Costa- de no donar massa informació
o de no donar gairebé explicacions fins ara, amb una tendència
com no sé si d’amagar-se, que crec que vostè no ha d'amagar de
res perquè ha donat explicacions del que vostè pensa i del que
vostè defensa, però, clar, aquell primer dia, quan va prendre
possessió, aquella fugida sense donar explicacions a premsa del
nou director general de la radiotelevisió pública d'aquestes
illes, doncs, clar, no genera gaire confiança. 
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Supòs que un dels temes a tractar era que li demanessin, per
exemple, pel tema de Norats, però vostè mateix diu que va ser
una decisió seva, que va prendre vostè, i que li va semblar
correcta. Per tant, no entenc per què no havia de donar resposta
en aquest sentit. 

Respecte de la seva elecció, nosaltres, evidentment, no li
vàrem donar suport, Sr. Codony. Evidentment, vostè discrepa
d’aquest decret posicionament -ho entenc-, però vostè entendrà
perfectament per què nosaltres no li vàrem donar suport. A
més, perquè vostè ja va ser director general d’IB3 i, per tant,
nosaltres ja vàrem criticar la seva gestió en aquest sentit. D'això
es tracta la democràcia. Nosaltres ara no tenim majoria i, per
tant, no hem pogut proposar el director.

Ara, crec que a nosaltres ens preocupa la imatge que dóna
IB3, i vull referir-me a un comunicat que va treure l'Associació
de periodistes de les Illes Balears sobre el nomenament del
director general d’IB3 -no li sorprendrà, perquè segur que vostè
coneix aquest comunicat- que deia, demanaven que el nou
director general d’IB3 no hagi tengut una notòria significació
política, a més de la seva formació, però al marge de la
formació, sobretot, que no hagi tingut una notòria significació
política o que no hagi tengut una clara vinculació amb un partit
polític.

Clar, una de les crítiques que se li feia a vostè a la seva
anterior etapa és que vostè era o havia estat militant d'un partit
polític, en particular del Partit Popular. Jo ara no sé si vostè
milita a un partit polític, a aquest o un altre, però li vull
demanar, pensa vostè que això pot empitjorar la imatge de
parcialitat o d'imparcialitat d’IB3, de neutralitat?, creu que això
afavoreix o dificulta precisament aquesta visió? 

Vull demanar-li també, Sr. Codony, perquè ha estat molt
cridaner, entenc que un canvi d’etapes quan hi ha un nou
director general, hi ha canvis en els criteris, pot haver-hi canvis
a la graella i també pot haver-hi canvis a l’equip, naturalment,
no dic que no, però clar, el que hem viscut és una fugida rere
una altra de l'anterior equip. Jo sé que vostè, segons vostè ha
dit, no ve aquí a fer política, però el partits polític que el va
nomenar i que el van proposar i que gràcies als seus vots està
assegut vostè aquí avui, deia que era una etapa continuista amb
la del Sr. Salas. Veim com va sortir el Sr. Salas, veim després
que la Sra. Cursach, gerent de l'ens, va presentar la seva
dimissió, també va partir, poc després la Sra.  Comín, la
directora de la televisió, també va partir, la Sra. Gandia també
va partir. Per cert, varen cessar el Sr. Pons, el cap d'esports
d’IB3, que segons els mitjans -això m’ho podrà corroborar
vostè o no- es va assabentar per una carta o pels mitjans de
comunicació, no sé si és la millor manera de comunicar el
cessament d’un professional d’IB3, ja em dirà vostè si això és
així o no. Però, com valora fugida de l'anterior equip? Perquè
a mi em genera, no sé, molta dissonància el concepte que hi ha
una continuació, diguéssim, del projecte del Sr. Salas quan tot
el seu equip, gairebé tot el seu equip, ja no hi és.

Aprofit per demanar-li, perquè queda una part del seu equip
directiu per nomenar, si vostè, evidentment si vostè vol, si em
pot avançar o si em pot fer cinc cèntims sobre com quedarà
finalment l'equip directiu de l'Ens Públic de Radiotelevisió de

les Illes Balears respecte de la gerent o respecte d’altres
directors que a vostè li queda encara per nomenar.

Respecte d’un altre punt que a nosaltres ens interessa, duc
sent portaveu des de l’any 2019 d’IB3 en aquest parlament i,
per tant, he pogut tenir debats amb el Sr. Manresa, amb el Sr.
Salas, interinament amb el Sr. Bayona i amb el Sr. González,
i prèviament a això vaig tenir l’oportunitat de fer feina també
a IB3 com a tècnic jurídic. Per tant, li tenc una especial estima
a l’ens, perquè he conegut els professionals i sé la gran tasca
que fan i la labor de servei públic que fan. I sempre he defensat
que la prioritat d'un mitjà públic ha de ser la prioritat
informativa, la prioritat de cohesionar territorialment una
comunitat autònoma, més com la nostra, amb la dificultat que
té. Compartesc la part de l'entreteniment que ha de tenir,
etcètera, això ho compartesc, però la prioritat informativa crec
que -i sempre ho he defensat- ha de ser uns dels pilars de la
radiotelevisió pública. Clar, em preocupa, i ja li he dit abans,
repetiré en aquest sentit, el que nosaltres trobam, i ha
d’entendre que nosaltres tenim aquesta visió, que hi ha un biaix
ideològic, que hi ha un trencament -ho hem vist en diverses
ocasions- d'aquesta pluralitat informativa, d’aquesta neutralitat
política. Ho veim i vostè abans m’ha reconegut algunes
qüestions, altres no, les ha defensades -només faltaria-, però ens
sobta. 

No sé si coneix també la proposta que ens va fer arribar el
Comitè d'empresa o el Comitè dels serveis informatius sobre
una proposta de crear un consell d’informatius d’IB3. No sé si
li ha arribat aquesta proposta o no. Això haurà d’arribar, ho
haurem de decidir els mateixos grups parlamentaris en aquest
parlament perquè implica una modificació de la llei, però jo li
voldria demanar quina opinió té vostè com a director general de
l’ens d’aquesta proposta, de constituir un consell d’informatius
a IB3 precisament perquè vetlli per la independència dels
professionals, que és el que més ens ha d’importar en aquest
sentit, ja que a la Llei d’IB3 s’estableixen una sèrie de principis
i d’uns objectius molt clars, però el  principal, com dic, ha de
ser garantir la llibertat d'expressió i el dret dels ciutadans a
rebre una informació independent, objectiva, imparcial, veraç
i plural i, per tant, també promoure el pluralisme i la
participació democràtica. Per tant, els mitjans informatius no
poden esdevenir una eina d'un partit polític o d'un altre, mai,
mai, si m’ho demana, fins i tot cap mitjà privat, però no és el
nostre negociat, per suposat per part dels mitjans públics. I
esbiaixar o invisibilitzar un partit polític de l'oposició o un
altre, no és que només sigui un error comunicatiu, sinó que és
una manca greu de respecte cap al mateix ens i cap al conjunt
de la ciutadania.

Vostè em defensava abans el tema de la nacionalitat en els
successos, jo crec que això és una errada enorme, abans no es
feia; fer això implica, sota el meu punt de vista, vincular una
variable, que és agressió, amb nacionalitat, i això té un rerafons
ideològic claríssim -claríssim-, Sr. Codony. I no sé si m’ha
pogut contestar, crec que no, al fet de la Instrucció de deixar
d'anomenar “extrema dreta” el que nosaltres consideram
extrema dreta, extrema dreta a certs partits polítics. Li voldria
demanar: aquesta instrucció que ha arribat, que s'ha vist
publicada i d’altres, aquesta instrucció s'ha donat o no s'ha
donat? Qui l’ha donada als redactors? I si s'ha donat, si vostè la
defensa o no, perquè és un dels exemples que jo li volia
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demanar si això implica biaix ideològic o donar instruccions
ideològiques o no.

I tot això, jo sé que per ventura pot malestar, però jo tot açò
li demanaria també estaria bé que la Sra. Pol pogués donar les
seves explicacions o que pugui comparèixer aquí, amb vostè.
Jo abans he dit que la Sra. Pol fa moltes coses, molt bé,
perfecte, moltes coses menys comparèixer a aquest Parlament,
menys acompanyar el director general, fa més d'un any que està
nomenada, cap vegada ni una, cap vegada ni una. És la
directora d’Informatius, sí, la directora d'Informatius, però,
mentrestant, també vol presentar els Informatius Capvespre, la
directora d'Informatius, però també vol presentar -vostè mateix
ho ha dit, per decisió seva- l'Informatiu Migdia, la directora
d'Informatius mentre alhora és enviada especial a Roma, la
directora d'Informatius, mentre alhora també presenta les
campanades o la presentació de la temporada d’IB3, etc., em
recorda això de la niña en la boda..., bé, idò això.

És clar, vagi amb esment, Sr. Codony, que no vulgui ser
directora general de l'ens, també, no ho crec, perquè hauria de
venir a aquest parlament!, no crec que ho faci. Però, de debò,
de debò, no creu vostè que el seu equip hauria de venir també
en una qüestió tan important com és el contingut informatiu de
l'ens? Li deman: no creu vostè, perquè això arriba, que aquesta
sobreexposició de la Sra. Pol pot generar incomoditat...

EL SR. PRESIDENT:

Ha d’anar acabant, Sr. Fernández.

EL SR. FERNÁNDEZ I LOMBARDO:

... a l’ens, Sr. Director?

En tot cas, tenc més preguntes concretes sobre això i altres
qüestions, però ja aprofitaré la propera intervenció.

Gràcies, president. 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Fernández. Pel Grup Parlamentari VOX té la
palabra el diputat Sergio Rodríguez, por un temps de deu
minuts.

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Muchas gracias, Sr. Presidente. Hemos oído hoy que todos
tenemos dos orejas, y es cierto, el problema es que algunos
entre las dos orejas no tienen nada. A ver, como siempre, como
siempre me veo obligado a interpretar o a dar explicaciones
sobre las declaraciones que hago yo, me he referido a la
importancia de que la televisión pública haga programas de
calidad, programas objetivos, programas culturales, que
normalmente no cubre la televisión privada porque no son
rentables, y me he referido a dos programas, en concreto, de la
única televisión pública que existía en el pasado, que era la
Televisión Española, en concreto, el programa Estudio 1, de
Televisión Española, un programa de teatro, donde, por
ejemplo, pudimos ver obras de Buero Vallejo, reconocido
comunista; Alejandro Casona, un exiliado republicano; o

Arthur Miller, que fue víctima de la caza de brujas contra el
comunismo en Estados Unidos y que, a raíz de esto, escribió su
famosa obra sobre Las Brujas de Salem, todo esto en el
denostado régimen anterior. Lo digo por aquello de la
importancia de la transmisión de la cultura en un ente público.

También me sorprende que quienes son responsables de que
haya en las televisiones públicas broncanos, belenes Esteban,
con un coste, pues, del Sr. Broncano, de 28 millones de euros,
y en la familia de la tele, 82.000 euros por programa, solo entre
estos dos programas superan el presupuesto global de nuestra
radiotelevisión pública; uno, evidentemente, para hacer críticas
a la derecha, y el otro para, pues eso, el típico programa de
marujas de entretenimiento.

También hemos hablado hoy de la importancia del
sarcasmo, si IB3 iba a ser en blanco y negro, y es interesante
porque la última vez que yo utilice el sarcasmo, un ministro
enfermo de cáncer y en tratamiento tuvo tiempo de irme a
llevar ante la justicia a la Fiscalía. 

Y también hemos hablado de la importancia del respeto en
estas intervenciones, que yo comparto, porque, además, pienso
que se puede realizar cualquier tipo de crítica, incluso las más
duras, sin tener que faltar al respeto a nadie, lo digo porque he
oído la expresión “chulo de bar” -refiriéndose a usted-, cuando
luego se le ha recriminado que repondía usted con cierta dureza
a otras intervenciones.

Sobre el tema de la lengua, por supuesto que a nosotros nos
preocupa el tema de la lengua en IB3, a día de hoy no podemos
poner en cuestión la utilización de la lengua regional de
Baleares en la programación, pero nosotros, lógicamente,
pensamos que IB3 ha de ser un reflejo de la sociedad y que hay
que hacer normal en IB3, lo que es normal en la calle. Nadie
tendría que dejar de poder trabajar o incluso aparecer
públicamente en la televisión de las Islas Baleares por la
utilización de una de las dos lenguas oficiales de la comunidad.
Y creo que también sería muy importante que IB3 apoyase de
una manera decidida las modalidades regionales propias de las
Islas Baleares, el mallorquín, el menorquín, el ibicenco y el
formenterense en sus intervenciones de una manera normal.

También consideramos que, dada la importancia del turismo
en nuestras islas, pues que algunos programas, especialmente
programas que sean de divulgación cultural, de la riqueza
étnica, gastronómica, del folclore propio de las Islas Baleares,
etc., que este tipo de programación pudiera ser subtitulada al
menos en inglés o en inglés y alemán, creo que hoy en día,
técnicamente, esto no requiere un esfuerzo..., evidentemente,
no toda la programación, pero yo sí creo que sería interesante
que las personas que nos visitan tuviesen acceso a entender lo
que ven en la televisión de sus alojamientos.

Con respecto a la importancia de contestar estas preguntas,
yo llevo seis años en esta Cámara y yo, en seis años, no
conseguí jamás que el Sr. Manresa me contestase ninguna
pregunta, entre ellas, por ejemplo, una pregunta muy directa
que le formulamos en su día: ¿por qué se había entrevistado en
IB3 a todos los líderes políticos durante la pandemia, excepto
al líder del partido político que yo represento? Sin respuesta.
Lo digo porque algunos se alteran si la respuesta no les gusta.
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Luego también he oído que ¿por qué no se refieren a mi
partido como “extrema derecha”? Porque, por lo visto, lo que
tendría que hacer la televisión pública es lo que dice el Sr.
Fernández, que encuentra que se nos debería denominar así. Yo
considero, pues, que evidentemente es absurdo cuando nuestro
partido, y ahí está el manifiesto fundacional, es un partido que
se define como liberal-conservador, de la misma manera que no
se refieren a otros partidos políticos del espectro balear como
la “extrema izquierda” o el “partido separatista”, supongo que
algunos a los que se refiriera en estos términos podrían sentir
que son agredidos por una televisión que pagamos entre todos.

También he oído, no sé muy bien por qué, críticas a la
directora de Informativos, que creo que está realizando una
labor excelente, porque además presenta y porque además se
desplaza a Roma a hacer un programa por un evento de interés
mundial, como es la elección de un nuevo Papa. A ver, yo, por
lo único que puedo entender la crítica, es porque entiendo, o
sea, la izquierda lo de trabajar mucho no lo entiende, entonces,
como los que hemos sido autónomos sabemos que trabajar
mucho es importante, entiendo que para otros lo de trabajar
mucho sea más un handicap que un timbre de honor.

Le hemos escuchado contestar de manera profusa y
profunda a todas las preguntas que se le han hecho en la
intervención anterior. Yo simplemente le he hecho estas dos
observaciones que para mí son importantes, el tema de hacer
normal lo que es normal en la calle y que no nos causa ninguna
erisipela que haya una película en español en IB3, o sea, no
creo que eso a nadie le pueda..., y, además, usted ha explicado
el porqué de esas circunstancias, no es que haya sido una
voluntad de la actual dirección. Insistirle en que de alguna
manera tenemos que intentar hacer accesible parte de la
programación, aquella que pueda ser más interesante, más
divulgativa a las personas que nos visitan.

Y subsanar un error que he tenido anteriormente que ha sido
no felicitar y darle acogida al equipo que hoy le acompaña, por
lo cual me disculpo, y, en definitiva, decir que, desde nuestro
punto de vista, están haciendo ustedes, en el poco tiempo que
llevan, una gran labor y que se empieza a notar la diferencia,
que IB3 empieza a ser lo que tiene que ser, que es la casa de
todos, y no la casa de algunos. 

Gracias, Sr. Presidente.

EL SR. PRESIDENT:

Gracias, Sr. Rodríguez. Me gustaría recordar que
intentemos entre todos los partidos, pues, no hacer faltas de
respeto, que yo creo que todos los partidos vienen aquí a una
comparecencia y el Sr. Codony estoy seguro que contestará
amablemente. Pero, bueno, ni por parte del PSOE, que lo ha
hecho antes la Sra. Garrido, ni el Sr. Rodríguez ahora diciendo
que no tienen nada entre oreja y oreja, creo que son frases que
sobran en una comparecencia.

Dicho esto, por el Grupo Parlamentario MÉS per Mallorca
té la paraula el diputat Sr. Lluís Apesteguia.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Sí, moltes gràcies, Sr. President. Miri, Sr. Codony, em
permetrà que divideixi la meva intervenció en dues parts
totalment diferenciades, una més de caire polític i altra sobre la
gestió diària d’IB3 i quin és el seu plantejament en cadascuna
d'aquests dos vessants.

Vostè ha insistit molt que no ve a fer política. Jo li he de dir
que desconfii molt de la gent que nega la política en tots i
cadascun dels aspectes de la vida. També desconfii de la gent
que no fa migdiada, són dues manies que tenc. Però record una
persona bastant famosa en aquest país que va insistir en allò de
haga como yo y no se meta en política. I és un mal referent. 

Jo, Sr. Codony, em veig obligat a recordar-li que vostè és
director general d'un ens de radiotelevisió pública i que aquest
és eminentment un càrrec polític i que les decisions que vostè
pren són eminentment polítiques, totes i cadascuna d'elles,
perquè conformaran un model de radiotelevisió pública o un
altre en base a una ideologia que vostè té i que pot compartir
amb uns grups parlamentaris que li han donat suport o
potencialment amb uns altres. En aquest sentit és important
debatre de política. Una altra cosa és que vostè digui que pretén
que la radiotelevisió pública no sigui partidista, això és una
altra qüestió, però política ho són totes les decisions que vostè
prengui i totes les respostes que vostè doni en aquesta comissió
i també els silencis que vostè té en aquesta comissió. 

En aquest sentit, crec que és important saber quin és el
parer del director general de la Radiotelevisió Pública de les
Illes Balears sobre els pronunciaments que IB3 no és necessària
i que s'hauria d'eliminar. Vostè què n'opina d'aquest
posicionament polític? O també saber si les televisions
públiques actuals són de menys qualitat que la televisió pública
durant el règim franquista, per saber quin és el seu model i
quins són els seus referents. 

Jo li diré una cosa, perquè crec que és important, quan
parlam d'Estudio 1, sap que mai no hi trobarem?, un autor
mallorquí i molt manco un autor mallorquí en català. I això no
és casual, perquè hi havia un model polític de televisió pública
durant el règim franquista que obeïa a un model de país.

Dit això, m'agradaria entrar en alguns aspectes, perquè ens
ha sorprès la poca precisió de la seva exposició inicial, Sr.
Codony. Jo ja li he retret, vostè no m'ha respost, que consider
que hauria d'haver contactat amb els diferents grups
parlamentaris abans de la votació i la seva elecció com a
director general d’IB3 per plantejar-nos quin és el seu model de
radiotelevisió pública. Però és que ara tampoc no ho ha fet.
Bàsicament ens ha fet una lectura declamada de la Llei de
creació d’IB3, sobre quines són les seves funcions i quines han
de ser les seves prioritats. 

Intent anar als principals temes que a mi m'agradaria que
vostè ens respongués. Quant als informatius, vostè a les
preguntes, i em permetrà que mescli també algunes de les
respostes que ha fet a la sessió de control i a la seva
compareixença -no sé quant em queda, perquè com que avui no
tenim cronòmetre-, les...
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EL SR. PRESIDENT:

Li queden sis minuts i mig.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Moltes gràcies, Sr. President. Ha dit que vostè havia fet una
aposta personal per potenciar els informatius Migdia, que
precisament IB3 ja té un lideratge indiscutible en aquesta terra
-jo això ho celebr-, però sí que és ver que crec que no ha d'anar
mai en detriment de la potenciació i de la lluita pel lideratge
amb la franja vespertina. Ho dic perquè moltes vegades, i jo
crec que és un error, almanco des del punt de vista del meu
grup parlamentari, l’obsessió de certs dirigents d’IB3 de
competir amb l’Informatiu Balear de Radiotelevisió Espanyola,
i no amb altres informatius. Ho dic perquè, precisament, a la
franja vespertina sí que tenim unes característiques que ningú
pus no té i que, per tant, hauríem de voler liderar a aquesta
franja. Per tant, d'acord amb aquesta priorització a l’hora de
voler liderar o augmentar el lideratge a la franja del migdia,
però, insistesc, crec que no hauria d'anar en detriment de
oblidar la importància d’uns informatius vespertins. 

Pel que fa a aquest anunci de l’informatiu viatger, que vostè
ens ha fet, que aniran fent informatius de televisió a diferents
ubicacions, li he de dir que el plató dels informatius estigui a
una localització o a l'altra no fa que la gent se senti
excessivament identificada amb la televisió. És més el
contingut que es pugui donar als informatius que no la ubicació
del presentador i de la resta d'equip d’emissió. Dic això perquè
jo no compartesc el criteri d’haver enviat a la directora
d'Informatius, directora d’Informatius, qui hagués estat el
presentador, per fer l'informatiu des de Roma. Sí que crec que
era important tenir un equip que donàs una bona informació a
peu de carrer de tot el que estava succeint al conclave, però que
la retransmissió de l’informatiu es fes a Roma o es fes a Calvià
crec que no va donar cap element de qualitat diferenciada.

Després, m'agradaria que vostè ens parlàs de la integració
dels treballadors. A una resposta vostè no ha concretat si
assumeix els compromisos a què va arribar l'anterior director
general d’IB3, i crec que és important. Vostè ha dit que fa 20
dies que hi és. Home!, jo crec que aquest tema el devia dur
pensat i el deu haver mirat una mica. Ens pot dir a veure si
considera que els acords a què es varen arribar s’han de
mantenir o no. De la mateixa manera també si acabarem amb
la internalització -que és una qüestió respecte de la qual vaig
ser molt insistent amb el Sr. Salas-, perquè algunes persones
havien quedat fora o  alguns serveis havien quedat fora de la
internalització, com poden ser els assessors lingüístics o els
treballadors de programació, i nosaltres creim que és important
que s'acabin integrant. 

També vostè, durant la seva intervenció, ha dit tres vegades
-les he comptat- “jo he vengut a fer televisió”, televisió, ràdio
i transmèdia. Crec que és important la precisió. He mirat el Sr.
Barjacoba, no li ha aixecat ni una cella, però confii que el dugui
ben arengat a la següent compareixença, però en qualsevol cas,
crec que és una omissió, un lapsus de l’oralitat, no l’hi tenc en
compte.  

Sí que crec que és important l’aposta per la transmèdia,
perquè coincidiren que la ràdio i la televisió, així com les hem
conegut, cada vegada tenen menys abast social, hi ha menys
gent que la mira. No hem d'oblidar la gent que encara
consumeix televisió i ràdio d'una forma tradicional, però si
volem arribar a nous públics i assumir un lideratge, ens hem
d'avesar a la forma de comunicar i de consumir continguts que
tenen sobretot les noves generacions. I, en aquest sentit, vostè
no ha fet cap anunci sobre quina és la seva aposta en aquesta
transició digital. 

Finalment, també li volia demanar a veure si té previst
algun tipus de col·laboració amb À Punt i la Corporació
Catalana de..., no sé com es diu, bé, TV3, per optimitzar alguns
dels continguts que hem de fer, segons marca la Llei de creació
d’IB3, per promoure la llengua catalana, ho dic perquè a
vegades és absurd també duplicar esforços. 

I en aquest mateix sentit parlava vostè de doblatge, IB3
també pot doblar, no sempre ha d'esperar que ho faci TV3,
també podríem doblar nosaltres, però, bé, això és un altre tema,
però podem crear continguts i s’ha fet en el passat amb algunes
sèries, que puguem emetre cadascuna de les televisions
públiques en el respectiu territori i optimitzar així els recursos
públics i promoure la llengua catalana.

I li agrairia que em contestàs tots aquests aspectes. Moltes
gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Apesteguia. Pel Grup Parlamentari Mixt,
té la paraula la diputada Cristina Gómez, per un temps de deu
minuts. 

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sr. President. Miri, Sr. Codony, jo necessàriament
aprofitaré aquest torn per fer-li una pregunta i no n’hi faré
gaires més, perquè sembla ser que vostè estava obligat a
contestar-me abans i jo li tornaré fer, li donaré una altra
oportunitat i li tornaré fer la mateixa pregunta. Jo vull, Sr.
Codony, que em digui si vostè està d'acord que la televisió
pública del règim anterior -i quan dic règim em referesc a la
dictadura franquista que va patir aquest país-, si vostè considera
que aquella televisió pública era millor que la d’ara.

I, òbviament, li hauré de recordar, que sé que vostè ho sap,
que en aquella televisió pública només tenien espai els
addictes... els adeptes al règim; totes les persones i entitats que
s'oposaven al règim del dictador, òbviament, no només no
tenien un espai a la televisió pública, sinó que segurament
estaven tancats a la presó per dir el que pensaven. Açò els que
havien tengut sort, perquè els que no havien tingut sort eren
morts a les cunetes, a les carreteres, a fosses comunes.

Llavors, és clar, al final, la televisió pública no deixa de ser
un instrument per explicar la veritat, la realitat dels fets, però
tots i totes sabem que la veritat i la realitat, en principi, no
existeix, tot és subjectiu i, òbviament, el que jo crec que se li
hauria de demanar a la televisió pública de l'Estat, però també
a qualsevol televisió pública de les nostres entitats

 



Control parlamentari Radiotelevisió Illes Balears / Núm. 15 / 15 de maig de 2025 301

autonòmiques o comunitats autònomes, és que siguin honestes,
lleials, coherents. I llavors, és clar, arribats a aquest punt, jo no
puc evitar insistir en aquest aspecte, perquè vostè ve de
substituir un director que ha dimitit. El partit que dóna suport
al Partit Popular, que és al que vostè d'alguna manera hauríem
d'entendre que combrega, perquè ja havia estat director general
a anteriors governs del Partit Popular, ara, amb aquest petit
detall, que el seu partit només tira endavant amb el suport d'un
partit que es diu VOX, que enyora el règim franquista, i no
només l’enyora, sinó que aprofita les intervencions en aquest
parlament, aprofitant que els seus diputats tenen immunitat
parlamentària, per desbarrar contínuament, per enaltir un règim
dictatorial que va causar molt de patiment, moltes morts,
perquè molta gent va ser assassinada.

I ara resulta que la televisió pública d'aquell règim
dictatorial, d'un dictador que va morir al llit, a diferència
d'altres dictadors europeus que, com a mínim, van rebre judici,
resulta que nosaltres ara hem d’aguantant al Parlament que els
diputats de VOX, ho diré clarament, desbarrin i enalteixin la
dictadura franquista.

I jo voldria que vostè em contesti la pregunta que li he fet
abans, perquè, miri, la neutralitat tampoc existeix, i vostè no
pot emparar-se que la televisió ha de ser neutral o que vostè ha
de ser neutral per no donar-nos garantia a la resta que, com a
mínim, els principis democràtics imperaran o seran un poc el
camí que vostè intentarà vetllar, és que li deman ben poc, li
deman ben poc. Miri, no li demanaré per les audiències, no li
demanaré per a res econòmic, li deman tan poc, Sr. Codony,
que vull, per favor, que es pronunciï respecte de les
manifestacions que hem escoltat abans.

I si vostè està d'acord que la televisió pública del règim del
dictador, de Franco, era millor que la d’ara. Perquè si vostè
pensa que aquell és el model que ha de seguir la nostra
televisió, al final, resultarà que la pregunta que jo he fet quasi
de forma sarcàstic estava desgraciadament apuntant en la
direcció correcta.

Moltes gràcies.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Gómez. Pel Grup Parlamentari Popular
té la paraula la diputada Sra. Sandra Palau, per un temps de deu
minuts. 

LA SRA. PALAU I BONED:

Gràcies, president. Bé, simplement he de dir que aquesta
compareixença precisament és perquè vostè, com a director
general, pugui explicar les principals línies d'actuacions, perquè
he escoltat que l’acusaven de no haver-ho dit, i, precisament,
aquesta compareixença s’ha demanat per a això.

Després d'escoltar les intervencions, lamentam que algunes
veus de l'oposició intentin desprestigiar la gestió d’IB3, ni tan
sols haver-lo deixat treballar, quan en realitat el que nosaltres,
des del nostre grup, consideram que el que necessitam és unitat
i suport perquè la nostra radiotelevisió pública segueixi sent un
referent a la comunitat.

Les coses no ens deuen fer tan malament quan hi ha hagut
un augment històric de les audiències mes rere mes, el que
demostra la confiança dels ciutadans en la radiotelevisió
pública. La crítica constructiva és benvinguda, però crec que no
podem permetre que es faci servir com una arma política per
deslegitimar l'esforç dels que treballen dia a dia per oferir un
servei públic de qualitat.

Però, ens centrarem en l'objecte d'aquesta compareixença,
li agraïm, Sr. Codony, les seves explicacions en les seves
principals línies d'actuació i, en definitiva, creiem que aquestes
línies d'actuació contribuiran a fer que IB3 segueixi essent un
mitjà públic fort, independent i proper a tots els ciutadans de
les Illes. Crec important haver-lo escoltat dir que mantindran
tot el que està ben fet, que s’ha de mantenir el que IB3 té de bo.

Volíem demanar-li com pensa fer front a aquestes crítiques
que, part de l'oposició, i no li estranyi, perquè des que governa
el Partit Popular, tot aquell que consideren que no té ideologia
afina a les seves, doncs no és idoni per ocupar el càrrec, doncs,
volíem demanar-li com pensa fer front a la crítica en què li
diuen que no és imparcial, o sigui que la radiotelevisió no és
imparcial, no és neutral, no és transparent, volíem saber quina
política durà a terme.

Des del Partit Popular, reiteram i consideram que la seva
arribada, Sr. Codony, representa una oportunitat per enfortir
IB3 com un mitjà proper de qualitat i que reflecteixi la realitat
i la cultura de les Illes Balears, com ha fet a la seva exposició,
i valoram positivament el seu compromís amb la independència
editorial i la pluralitat informativa, aspectes fonamentals per
garantir la credibilitat i confiança dels ciutadans amb el nostre
mitjà públic. 

Pel que fa a les línies d'actuació principals, podem destacar
les línies següents, que consideram de vital importància per al
desenvolupament d’IB3, i que vostè ens dirà si hi està d'acord.
Una de les línies principals seria reforçar la qualitat i la
innovació en els continguts.

En segon lloc, continuar impulsant la digitalització i la
presència a noves plataformes, amb una forta aposta per les
xarxes socials, la web i les aplicacions mòbils. En aquest sentit,
el Govern balear, precisament el vicepresident del Govern
balear, el Sr. Costa, ja va anunciar en aquest darrer ple que el
Govern apostava per la ràdio digital d'IB3 i ens va comunicar
que el passat dia 2 de maig, els va transferir un 1,3 milions
d'euros a IB Digital per prestar aquests serveis. Aquesta
inversió permetria que aquest any ja es pogués posar en marxa
el procés d'introducció i desenvolupament de la ràdio digital a
les Illes Balears amb la implantació de les primeres centrals
emissores. Aquesta tecnologia, més sostenible i de millor
qualitat, creiem que enriquirà la experiència de l'usuari amb
IB3 Ràdio.

En tercer lloc, creiem molt important promoure continguts
que reflecteixin la identitat, tradicions i valors de les Balears,
en donar suport a productors locals i enfortir la cultura pròpia.
Vostè ja ho ha esmentat a la seva intervenció com un dels eixos
principals de les seves línies d'actuació, cosa que celebram.
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En quart lloc, garantir la independència i la transparència
que assegurin la llibertat editorial i la confiança de las
ciutadania en la cadena pública.

En cinquè lloc, millorar l'eficiència en la sostenibilitat
econòmica. Consideram molt important també fomentar la
participació ciutadana i la interacció.

I, per últim, vull comentar que consideram necessari i molt
encertat -i li dic com a diputada de les illes menors-, l’esment
que ha fet de la cohesió territorial perquè totes les illes tenguin
una presència justa i equilibrada als canals i plataformes de la
radiotelevisió pública. 

Destacam també, com a nou projecte, l'impuls de programes
de debat plural on s'abordin temes claus per a la ciutadania
balear.

I vull acabar i recordar que els dos darrers anys va haver-hi
una millora més que notable de la radiotelevisió, d’IB3, tant a
nivell d'audiències, tema molt important per a un mitjà de
comunicació, com en la forma de fer les coses, convertint la
Radiotelevisió pública de la nostra comunitat en una
radiotelevisió més propera, moderna, plural, transparent i
independent.

I creiem que amb el seu nomenament, Sr. Codony, des del
Partit Popular donarem suport a la seva gestió i a la del seu
equip, amb el control de la seva gestió a les diferents
comissions mensuals i estam disposats, ens posam a la seva
disposició per col·laborar en tot allò que contribueixi a millorar
la nostra radiotelevisió pública. 

Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Palau. És el torn del Sr. Josep Codony
per contestar. 

EL SR. DIRECTOR GENERAL DE L’ENS PÚBLIC DE
RADIOTELEVISIÓ DE LES ILLES BALEARS (Josep Maria
Codony i Oliver):

Moltes gràcies, Sr. President. Bé, intentaré contestar tot el
que se m'ha demanat. Començaria dient que, tot i que és ver
que vostè em titlla que he estat un càrrec polític, li vull recordar
que hi ha hagut un director general, que va ser el Sr. Toni
Martorell, que venia del PSM i d’UM. Només ho dic perquè no
sé si tenen memòria, però jo sí que la tenc. Ho dic per recordar-
li, res més. 

Després, quant a pluralitat, crec que la pluralitat està més
que demostrada. Es queixen que la cap d’Informatius està...,
que fa directes, està..., fins i tot ha fet les campanades. Li 
sorprendrà que..., dir-li que el primer que li vaig dir és que no
volia que fes les campanades. Per quin motiu? Consider que la
cap d’Informatius té una responsabilitat massa..., massa bona,
massa forta, per llavors presentar unes campanades. En això li
he de dir que compartesc totalment la seva “daixona”. 

Vostè em va dir que va estar a IB3 a jurídic o que va estar
en el departament jurídic, doncs, vostè sabrà que allà hi ha
moltes sensibilitats. Vostè sap, vostè sabrà també que era que
IB3 miri si és plural que en aquest moment tenim cinc persones
que venien de cap de gabinet del Partit Socialista i de tal. Per
tant, més pluralitat impossible. Els tenim allà dins, fan la seva
feina i ningú no els ha de dir què han de fer i què no han de fer. 

A partir d'aquí, consider que és important que la cap
d’Informatius doni una imatge. Vostè m’ha dit que els
Informatius del migdia els hem de potenciar, però que no hem
de deixar de potenciar els dels vespres. M'ho ha dit el Sr.
Apesteguia. Els vespres es continuen al mateix nivell, sí que és
ver que hem reforçat el migdia, però no és per competir amb
Televisió Espanyola, és per competir amb totes les televisions.
Hem de ser els líders a Balears en audiència i en emissions i
vull que sigui la millor televisió. Per tant, vull superar no la
primera cadena, Antena 3... totes, si és possible. És ver que els
mitjans són limitats, és ver que no tenim els pressuposts que
tenen altres cadenes. Ja m'agradaria a mi disposar en lloc de 45
milions de 70 milions, però no hi són i ens hem d'adaptar amb
els milions que tenim. Però, cregui’m, la idea és fer una
televisió pública propera, pròxima.

Això de dur els informatius al carrer. Discrep amb el Sr.
Apesteguia, perquè crec que la informació posada en el carrer,
evidentment la notícia és la mateixa, però la gent s’ho sent més
seva i més a prop. Quan vàrem fer informatiu del Dia del Llibre
molta gent s'aturava a veure’ns. Estic convençut que la
pròxima..., que vàrem fer la de Roma, és ver que no hi havia
molts de mallorquins que venguessin a saludar, però va ser una
fita i una experiència que no s’havia fet mai i crec que ha estat
una notícia -també és ver que no es mor un papa cada dos anys,
evidentment-, però per sort nostra vàrem ser una més de les
televisions. Bé, no ho sabem, és ver, no ho sabem. Déu faci que
no, però bé. És ver que nosaltres hem de fer una televisió
d'entreteniment, una televisió propera i una televisió pròxima. 

M'agradaria dir-li al Sr. Sergio que nosaltres intentarem fer
no només llengua catalana sinó també respectar les llengües de
cadascú. És a dir, nosaltres podem parlar, podem xerrar i
podem rallar. És a dir, no tenc cap inconvenient. Nosaltres no
vetarem si la gent surt i diu: “rallam”, no li diré, no, no, has de
dir “parlar”. Podem dir “rallar” perquè forma part de la nostra
riquesa cultural d'aquestes illes, com no pot ser d'altra manera. 

La llengua catalana, evidentment, és la llengua que haurem
de continuar tenint perquè és la llengua vehicular pròpia i la
que marca la llei d'aquestes illes. Per tant, no seré jo que pugui
canviar aquest tema. 

Per tant, ara, sí vull dir que també m'han dit, se m'acusa que
no deim “extrema dreta”. Bé, és que jo no dic “extrema dreta”
ni “extrema esquerra”. Deim Podem, deim VOX, deim tal. Hem
de dir el nom dels que es presenten. No es presenten com
extrema derecha sinó com VOX. El dia que hi hagi un partit
que es digui extrema derecha, direm extrema derecha. Per tant,
consider que és el que s’ha de fer. Respect, això ho respectaré
com no pot ser d’altra manera.

El Sr. Apesteguia em demanava si hi havia qualque
col·laboració amb À Punt o amb TV3. Li puc dir que dia 26
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d'aquest mes, i li puc dir ara, tenc una reunió amb la directora
general del segon canal de Televisió Espanyola per arribar, per
si podem fer sinergies -em comprèn?-, i si es poden compartir
alguns productes. Si no hi ha res de nou, dia 26 la rebré que ve
per dir-me les seves opinions i tenir un canvi d’impressions
amb ella. Amb TV3 la relació fins ara era òptima, supòs que
continuarà exactament igual.

Vostè em diu que podríem traduir les pel·lícules aquí. És
que els doblers no em basten. Si tengués els doblers suficients
per ventura doblaríem aquí perquè hi ha uns bons doblatges i
hi ha bones empreses, però és que els doblers no basten. No els
tenim. Supòs que els partits que governen em donaran més
milions abans de finals d’any. Ja procuraré jo demanar-los,
però mentrestant ens haurem d’adaptar amb el que tenim.

Quant a la Sra. Gómez, li vull dir una cosa, jo no sé si vostè
ho va veure, jo sí vaig viure en temps del franquisme perquè
mon pare va participar a la guerra civil i el meu padrí també.
Per tant, ho he viscut a casa meva de petitó, perquè crec que
som un poc més major que vostè. 

La televisió pública que tenim ara no voldria per res
d’aquest món tornar a la que hi havia abans. És la meva opinió.
Només n’hi havia una, grande y libre. Ara no, ara en tenim
moltes, plurals i lliures totes. Per tant, és el que hi ha, m’entén?
Jo respect el que hi ha ara i no voldria per a res que tornàs
aquell temps, faltaria més. És a dir, ara tenim una televisió
pública, que és IB3, respecte del que hi havia abans, no hi
havia res més. Jo NO-DO no en faré cap o ho intentaré
almanco. Ara bé, sortirà tothom a IB3, m’entén? Tampoc no
era just que els partits polítics no poguessin sortir segons quins.
Sortirà tothom, és el que pretenc, que sigui la televisió de
tothom, plural, com sempre ha estat, i continuaré en la línia del
meu antecessor, com no podia ser d'altra, però sí puc, amb més
pluralitat. Res més. 

Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Codony. Passam al torn de rèplica. Pel
Grup Parlamentari Socialista té el torn per cinc minuts, Sr. 
Fernández. 

EL SR. FERNÁNDEZ I LOMBARDO:

Gràcies, president. Gràcies, Sr.  Codony, per les seves
respostes. En un primer moment només li diré que m’avanç a
la Sra. Gómez, estic satisfet amb la resposta que li acaba de fer
respecte de la pregunta concreta, crec que era important que
contestés i que manifestés la seva postura com a director
general d’IB3 en aquest sentit. I ja li dic, que nosaltres estam
d'acord amb la postura que vostè acaba de dir.

En particular, respecte de l'extrema dreta o no extrema
dreta. Jo no entr en si -tenc una opinió molt particular i no li
sorprendrà a ningú- jo no entr a dir si a un partit determinat se
li ha de dir d’una manera o d’una altra. Jo el que entr a dir és
que una direcció d'informatius passi per damunt el criteri
periodístic, que és el que jo defens, la llibertat dels periodistes,
i els digui que han de fer una cosa o una altra, i que ara els

diguin que a aquest grup parlamentari, a aquest partit, no se’l
pot anomenar o no se’l pot qualificar d'aquesta manera. Jo és
aquí on em fic, passar per davant del criteri periodístic, quan
abans no es feia. És això que li deman, si vostè defensa aquesta
postura o no. Una pregunta molt concreta. 

Per fer-li preguntes més concretes, que no tenc massa de
temps. Respecte de la cobertura del conclave del Papa. Crec
que hi eren totes les televisions del món. No me ficaré en això,
evidentment és una cosa que s'havia de cobrir. No entr aquí. Sí
li deman preguntes concretes, perquè ens les han fet arribar.
Quina valoració fa d’aquesta cobertura i sobretot -crec que hi
ha qualque grup parlamentari que li ha demanat per escrit, sinó
li demanarem nosaltres també- el cost que ha suposat això i
quins mitjans humans s’han desplaçat i hem hagut de requerir
per fer aquesta cobertura. Cobertura que entenc que és
important, perquè supòs que ha necessitat de recursos
importants. Ho dic perquè, efectivament, la Sra. Sílvia Pol feia
de corresponsal al balcó, però crec que teníem altres
professionals en el carrer. Per tant, voldríem saber més
concreció respecte d’aquesta cobertura.

No em vull estendre molt al respecte, però sí demanar-li
concretament, l’11 d’abril de 2025 IB3 va emetre un comunicat
-li parl del tema de Norats- que deia: “IB3 desmenteix que
s’hagi cancel·lat la sèrie Norats”. Els arguments que vostè ens
ha explicat ara. Vull demanar-li si vostè és responsable
d'aquesta nota de premsa, si va donar aquesta instrucció o qui
la va fer. Ho dic perquè en aquesta nota de premsa, com bé
vostè ha dit, justificaven la decisió d’escurçar l’emissió de
Norats, d’estrènyer-la i, per tant, de no emetre cada setmana el
capítol i d’emetre el tercer, el quart i el documental en un
mateix dia per la manca d’audiència. Vostè ho ha explicat
abans: “perquè el primer capítol no va arribar -deia la nota de
premsa- a l’1% de quota”, crec que vostè ha dit un 0,3,
concretament, però vaja, que no arribava a l’1%.

Li deman això perquè en aquell moment ja se sabia quina
havia estat l'audiència del segon capítol, que era un 5%, i, per
tant, aquesta nota de premsa, que parlava de l'argumentació per
escurçar Norats, deia que el primer capítol havia tengut un 1%,
per què no es parlava del 5% que havia tengut el segon capítol
a la mitjana d'audiències que té IB3?

Una altra pregunta, també, respecte de la internalització,
m'agradaria que... li ha demanat la meva companya Mercedes
Garrido, que fes esment des del primer trimestre de l’any 2024
la integració havia de ser efectiva; el desembre de l'any 2024,
el Sr. Salas va signar un acord, m’agradaria que ens digués si
aquest acord segueix vigent per part seva com a director
general de l'ens, si ratifica l’acord que Albert Salas, com a
director general de l’ens, va signar amb els treballadors, amb
les condicions que ja li hem explicat, i efectes de l’1 de gener
de l’any 2024? Perquè els treballadors, com ja li hem dit,
preparen concentracions i amenacen amb una vaga.

Vull demanar-li també, molt ràpidament, sobre la... em
preocupa, entre cometes, les darreres dades d'audiència de la
ràdio. El Sr. Barjacoba sap que sovint m'agrada demanar sobre
la ràdio perquè consider que no és la germana petita d’IB3 ni
molt manco, sinó que s'ha de reivindicar. La darrera onada
d’EGM va donar 19.000 oients, eren 10.000 menys que
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l’anterior onada. Tenc la meva opinió personal i la meva crítica
sobre l’EGM i sobre com funciona i sobre com ens poden fer...,
ja saben del que parlam, però m'agradaria saber quina valoració
fa d’això i si tenen alguna estratègia concreta.

I acab amb això, Sr. President, abans que m'ho digui,
respecte de la producció pròpia, si vostè ve amb alguna idea
concreta de la producció pròpia que hauria de desenvolupar
IB3. I si necessiten més recursos en els pressuposts, ja li avanç
que ens ho demanin, que el nostre grup parlamentari, i segur
que altres grups parlamentaris també, faran esmenes en aquest
sentit perquè IB3 tengui el pressupost que mereix.

Gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Fernández. Pel Grup Parlamentari VOX,
té el seu torn, el Sr. Sergio Rodríguez, per un temps de cinc
minuts.

EL SR. RODRÍGUEZ I FARRÉ:

Muchas gracias, Sr. Presidente. Evidentemente, al
representante de este grupo parlamentario no le molesta en
absoluto que esta sea una nación de unidad indivisible, espero
que sea grande y, por supuesto, libre, con lo cual el lema no nos
molesta en absoluto.

Dicho esto, solo decir, citarle y recordarle a nuestro querido
Beato Ramon Llull: “La paciencia comienza con lágrimas y al
final se sonríe”. Le agradezco mucho la paciencia que ha
demostrado usted hoy con todos nosotros.

Gracias, Sr. Presidente. 

EL SR. PRESIDENT:

Muchas gracias, Sr. Rodríguez, tiene el turno el
representante del Grup Parlamentari MÉS per Mallorca, Lluís
Apesteguia, per un temps de cinc minuts.

EL SR. APESTEGUIA I RIPOLL:

Sí, moltes gràcies, Sr. President. Sr. Codony, miri, jo l’he
retat dues vegades, ara ja no ho tornaré fer, el fet de no
haver-se posat en contacte amb nosaltres abans de la votació,
però li ho confés, li ho confés, ho tenia difícil per convèncer-
nos que el votem, en això no descobriré res. Crec que hagués
estat una deferència correcta des del punt de vista parlamentari
del càrrec que vostè ara ocupa, però ho hagués tengut difícil, no
l’enganyaré.

Però també li dic una cosa: el seu antecessor immediat en
el càrrec, moltes vegades va fer peticions sobre les demandes
que tenia o les necessitats que tenia IB3 i els grups
parlamentaris que som a l'oposició i, en concret, el meu, que és
per al que ens toca donar la cara, vàrem presentar esmenes
pressupostàries que varen suposar una millora de la capacitat
econòmica d’IB3. Per tant, ho dic perquè vostè ha dit: no
abasten els doblers per fer doblatges, imagín que també té altres
mancances; no es limiti a fer aquestes peticions als grups

parlamentaris que li varen donar suport, perquè, al final,
independentment, que, indefectiblement, vostè i jo, que tenim
opinions polítiques, tots dos, divergirem molt en les nostres
opinions polítiques, al final als dos ens toca, a cadascú des de
la seva funció, vetllar per al millor funcionament d’IB3 i, per
tant, nosaltres, en aquest camí sempre ens hi trobarà,
independentment que coincidim o no.

I també, des de la discrepància ideològica, li he de dir que
agraesc la seva resposta, com ha fet al Sr. Fernández, a la
pregunta que li havia fet la Sra. Gómez, perquè crec que és
important fer aquests aclariments i perquè li he dit que els
silencis també transmeten, també transmeten, i vostè, que fa
feina a l'àmbit de la comunicació, estic segur que n'és
plenament conscient.

Vostè no m'ha parlat, en qualsevol dels casos, de dues de les
preguntes que li havia fet, a la resta sí i li agraesc les respostes.
Una era sobre si assumeix els acords arribats pel seu antecessor
immediat, el Sr. Salas, sobre la integració del personal
internalitzat d'informatius. Li agrairia que em digués, encara
que em pugui dir, no m'agafi al peu de la lletra que no pugui
revisar qualque cosa, jo li deman una opinió general, seguirà en
aquesta línia i els assumeix amb caràcter general?

I després, sobre la internalització dels serveis que varen
quedar pendents d'internalitzar en el seu moment, i li he fet
esment de dos, en concret, el Servei Lingüístic, que són molts
bons treballadors, parlam de sis, de set, em sembla, que hi ha
ara de treballadors, i des de Programació, que són alguns més.

I també sobre quina és la seva aposta en relació amb la
transmèdia, perquè li ho dic, per al meu grup parlamentari
consideram que és el gran repte d’IB3 durant aquest mandat:
ser capaços de fer el bot a la transmèdia. Jo tenc un bon grapat
de nebots i li dic que ni saben sintonitzar una televisió, i no li
dic una ràdio! Per tant, si no som capaços de no només parlar
el seu llenguatge, sinó de ser presents en el que consumeixen,
cada vegada quedarem més enfora d'una part de la societat, i
això tampoc no ens ho podem permetre. Més enllà que els
continguts també crec que s'han de revisar una mica si volem
arribar a tots els segments de població, sobretot a aquells més
joves.

Res, moltes gràcies per les seves respostes i també moltes
gràcies a la resta de l'equip per la seva presència avui aquí i
esper que tenguem moltes més possibilitats per debatre en
profunditat sobre IB3.

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Apesteguia. Ara li toca el torn al Grup
Parlamentari Mixt, Sra. Cristina Gómez té un temps de cinc
minuts. 

LA SRA. GÓMEZ I ESTÉVEZ:

Gràcies, Sr. President. Bé, gràcies, Sr. Codony. La veritat
és que crec que ha respost amb prou, jo diria que no
contundència, però com a mínim amb prou claredat, s’ha
desmarcat de les típiques desbarrades que estam obligats aquí
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a escoltar amb l'excusa de la immunitat parlamentària d'algunes
persones.

També vull agrair a les persones que han vingut amb vostè,
que me n'he oblidat al principi, perquè, certament, aquesta
sessió, primer de control, i després compareixença, per a mi ha
capgirat totalment, desgraciadament, perquè era important
saber si vostè realment era necessari saber on era vostè.
Segurament amb una gran llunyania ideològica respecte de
l'agrupació o respecte de la coalició que jo represent, açò no és
cap problema, per açò aquí la casa ens empara tots, sí, però que
li hauria de demanar o li hauria de dir que d'alguna manera
estarem vigilants, perquè, bé, intentem com a mínim caminar
un camí de respecte i sobretot que inclogui tothom.

Nosaltres li he de dir que sí que vam entendre que la decisió
respecte de la sèrie Norats doncs estava directament lligada a
la seva entrada com a nou director general. El temps va ser
quasi immediat. Vostè ha explicat que no és així, que va ser un
canvi de reprogramació, bé, ja ho veurem, el temps que vostè
té el pot aprofitar com una oportunitat per demostrar si anàvem
equivocats o si era una impressió encertada.

Jo, molt resumidament, voldria fer un clam per diverses
coses, ara que tenc oportunitat, primer per a totes les empreses,
moltes d'elles petites, d'audiovisuals que són a les illes, a
Menorca, a les Pitiüses, que moltes vegades tenen manco
oportunitats, estam a prop, però en realitat estam molt enfora.
Les empreses audiovisuals reclamen un poc al seu lloc, tot i ser
petites i tot i estar territorialitzades fora de Mallorca. Per tant,
sí que voldria fer un clam per a elles, el faig sempre.

També un clam per a tot el tema laboral, Sr. Codony, el
personal està intranquil perquè aquesta legislatura entrarà en
no-res en el tercer any, tenen ara..., ha caigut a plom el canvi de
direcció i no sembla que tenguin molt clara la possibilitat de
millorar i consolidar les expectatives que tenien. I, bé, jo ja li
he dit un poc quines són les seves reivindicacions, de manera
molt sintetitzada, ho he fet al primer torn que tenia. Li ho torn
dir: crec que el millor que pot passar és que s'acabi consolidant
l'estructura d’IB3, perquè, si no, la precarietat, la precarització
dels llocs de feina, al final, repercuteix en la qualitat de la feina.

Òbviament, també li he de dir que nosaltres apostam perquè
la televisió pública de Balears sigui a màxims en la nostra
llengua, en la llengua catalana, no pot ser d'altra forma, crec
que si quelcom destaca per a una comunitat autònoma que,
efectivament, té dos idiomes cooficials, però que tenim opció
d'escoltar el castellà en un miler d’ocasions i en un miler de
mitjans diversos, que vostè ha reconegut que ara la gran
diferència, moltes n’hi ha, és la pluralitat, la diversitat de
mitjans de comunicació. Jo crec que la televisió pública de
Balears ha de ser íntegrament en català, apostaria per açò i,
com no, li ho vaig dir al Sr. Salas el primer dia que va fer la
seva compareixença, és una anècdota, però des de Menorca i
crec que també des de les Pitiüses, aquella famosa “I ara
desconnectam i parlarem amb Menorca, i ara desconnectam...”,
no, aquí hem d'estar tots connectats per igual, de forma
horitzontal i esper, bé, que es tengui ben present.

Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Gómez. Ara, pel Partit Popular té el seu
torn, Sra. Sandra Palau, per un temps de cinc minuts.

LA SRA. PALAU I BONED:

Gràcies, president. Nosaltres, per la nostra part, només vull
agrair-li les explicacions que ens ha donat aquí en aquesta
compareixença, agrair-li que hagi vengut vostè i tot el seu
equip i, simplement, vull demanar a l'oposició que el deixin
treballar a vostè i al seu equip. Vull posar-nos a la seva
disposició també per a tot el que sigui aconseguir millores per
a la radiotelevisió pública, reforçar el seu compromís i
desitjar-li molts d'encerts, perquè seran els encerts d’IB3, i tot
això anirà en benefici de tots els ciutadans de les Illes.

Moltíssimes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Palau. I ara, per acabar, té el seu torn
de contrarèplica, Sr. Josep Codony.

EL SR. DIRECTOR GENERAL DE L’ENS PÚBLIC DE
RADIOTELEVISIÓ DE LES ILLES BALEARS (Josep Maria
Codony i Oliver):

Moltes gràcies, Sra. President. Bé, jo començaré i
contestaré al Sr. Apesteguia, en un tema que no es preocupi que
ens veurem a l’hora de poder demanar més doblers ens veurem
segur, no es preocupi que vindré a veure’l, cap problema.

En el tema de transmèdia, sí, s’ha de fer una aposta forta per
transmèdia, però és que també hi ha un objectiu i és que els 4K
ja és aquí i una de les ganes, unes coses que m'hagués agradat
fer, que m'agradaria fer, és començar a fer proves amb
emissions de 4K d’IB3 Televisió. El problema és que no tenim
l'espai ni tenim els muts preparats per poder-ho fer, però, bé, és
un dels temes que voldria fer.

I en el tema d’internalització del qual m'ha parlat vostè i el
representant del Partit Socialista, la internalització es troba
endavant, jo sí que assumeix la firma que va fer el Sr. Albert,
el que passa és que no és una decisió meva, és a dir, es fa feina
amb la Conselleria, li repetesc que ahir justament vàrem tenir
aquesta reunió, hi ha voluntat per part de Funció Pública
d'avançar el més aviat possible, però també és vera que s'han
trobat deficiències per l’informe que va fer el Síndic de
Comptes, i s'han de resoldre aquestes deficiències i no podem
avançar sense aquestes deficiències. Per tant, ens trobam en
això.

Quant a la ràdio, que m'ha dit que havia baixat l’EGM, bé,
l’EGM puja i baixa igual que puja la borsa, és un tema que,
vegem, m'agradaria que pujàs cada dia, igual que IB3
m’agradaria que arribàs a un 7, quan vaig arribar vaig dir que
volia un 7 de quota, però, és clar, és una utopia també, tant de
bo hi arribem! Però, evidentment IB3, com a caràcter públic, de
servei públic, haurem de fer programes o hem de fer informació
que no sempre té una audiència adequada, però s'ha de fer, és
a dir, s'ha de fer, no queda més remei. Per tant, doncs si només
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haguéssim de fer per a l'audiència, només donaríem el Mallorca
i donaríem el més important.

Per tant, és vera que hem de fer la informació possible, vull
pujar tot això, però l’EGM aquest pic ha baixat i supòs que
tornarà pujar, que no és que hagi baixat, ha modificat segons
quines dades.

I el que sí m’agradaria que rectificassin, que no m'ho
tornassin dir és el tema de liquidar i cancel·lar. Ni s'ha liquidat
ni s'ha cancel·lat Norats, vaig agafar la decisió d'ajuntar els dos
capítols, com ho fem amb Uep! Com anam?, com ho fem amb
Gent de la Mar, com ho fem amb molts programes; li posaré un
exemple, els programa de la (...) tele a Televisió Espanyola
l'han canviat cinc vegades de lloc en 15 dies, cinc vegades de
posició: a les deu, a les dotze, ara a les cinc, ara a les sis, que
aquest programa supòs que s'eliminarà perquè els mateixos
professionals de la casa han fet un comunicat en contra d'aquest
programa. Un programa que costa 5,5 milions d'euros, es troba
a la uno, és a dir, a mí que me registren, es troba a la uno.

Per tant, jo tenc un pressupost de 10 milions d'euros, jo vull
potenciar les productores al màxim d'aquestes illes, donar-los
la màxima possible feina, perquè crec que són els vertaders
artífexs de la producció pròpia d'aquestes illes i són les que
realment impulsen IB3. Per tant, falten doblers, els vull ajudar
a tots i necessitarem doblers i la qualitat que tenim en aquestes
illes és moltíssima, a nivell de qualsevol producció espanyola.

No fem les sèries que voldríem fer, perquè costen molt, és
caríssim. Nonats, en podríem fer deu de Norats, però és que
són caríssimes les produccions de sèries i de ficció. No és una
voluntat de llevar res, de fer, però falten doblers. Per tant, ens
veurem un per un quan em facin falta.

Gràcies a tots. 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sr. Codony. I una vegada esgotat l'ordre del
dia d'avui, només queda agrair la presència del Sr. Josep
Codony i Oliver, director general de l'Ens Públic de
Radiotelevisió de les Illes Balears, i dels seus acompanyants, el
Sr. Aguilera, el Sr. Barjacoba i el Sr. Mestre.

I no havent-hi més assumptes a tractar, s’aixeca la sessió.
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